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S potešením vás vítam v ďalšom vydaní nášho časopisu Rotary Good News. Popri iných 
zaujímavých skutočnostiach z nášho rotariánskeho života je jeho významnou témou pre-
dovšetkým Rotaract – mládežnícka organizácia, ktorá sa stala neoddeliteľnou súčasťou 
našej Rotary rodiny. 

Rotaract vznikol už v roku 1968 a dal si za svoj cieľ vytvoriť priestor pre mladých ľudí na 
rozvíjanie ich schopností stať sa lídrami vo svojich profesiách a pozitívne ovplyvňovať svoje 
komunity – to všetko v kontexte Rotary hodnôt. Názov Rotaract je odvodený zo skratky 
slov „Rotary in Action“. Členovia Rotaractu, známi ako Rotaractori, sú mladí profesionáli 
vo veku 18 až 30 rokov, ktorí sa stretávajú, aby slúžili iným a spoločne sa rozvíjali. 

Môžeme byť právom hrdí, že v našom dištrikte – aj vďaka nedávnej certifikácii Rotaract 
klubu Prague International – pôsobí celkovo 11 aktívnych Rotaract klubov: RAC Banská 
Bystrica, RAC Bratislava Danube, RAC Brno, RAC České Budějovice, RAC Hradec Králové, 
RAC Košice, RAC Košice Classic, RAC Martin, RAC Most, RAC Prague International 
a RAC Zlín. 

Som veľmi hrdá na úzku spoluprácu Rotaract klubov s ich sponzorskými Rotary klubmi 
a predovšetkým medzi sebou navzájom. Nesporne sú zdrojom pozitívnej energie, dobrých 
nápadov a nadšenia pre priateľstvo a spoluprácu. Potvrdila to i nedávna dištriktová Rota-
ract konferencia, ktorá sa uskutočnila prvý novembrový víkend v Hradci Králové. Konfe-
rencia prebiehala v anglickom jazyku, nakoľko členmi Rotaract klubov pôsobiacich na 
územiach Českej republiky a Slovenskej republiky sú i viacerí zahraniční študenti. Aj Rota-
ract preukazuje medzinárodný rozmer našej organizácie a je príkladom toho, ako môžeme 
plynule rozširovať a posilňovať naše cezhraničné vzťahy.

Bola by som veľmi rada, keby sa naši Rotaractori aktívnejšie zapojili i do činnosti dištrik-
tových výborov a komisií. Snáď ich k tomu povzbudí nimi nedávno predstavený zámer 
uskutočniť o dva roky Rotaract European Meeting v Prahe. V roku 2025 oslávime 100. výro-
čie založenia prvého Rotary klubu na území nášho dištriktu 2240. Uskutočnenie aj naj-
väčšieho európskeho stretnutia Rotaractu môže výrazne prispieť do širokého spektra 
aktivít, ktoré plánujeme konať pri príležitosti tohto významného jubilea.

Prajem vám príjemné čítanie.

KATARÍNA ČECHOVÁ

Guvernérka Dištriktu 2240

R O T A R Y  I N T E R N A T I O N A L  (vznik 1905 v USA) je kreativní společenství s vysokým synergickým potenciálem. Má celosvětovou působnost, je nepolitické, 

národnostně a nábožensky tolerantní, podporuje rozvoj regionu (státu), v němž působí. Pro ČR a SR je společnou koordinační složkou Rotary Distrikt 2240. Emblém 

RI a pojmy jako ROTARY INTERNATIONAL, ROTARY, ROTARY KLUB a ROTARIÁN jsou mezinárodními zákony chráněná označení a jejich užití podléhá souhlasu ústředí RI. 

V Rotary klubech (samostatné právní subjekty) se sdružují špičkoví odborníci a odbornice nejrozmanitějších profesí. Členům a členkám Rotary nabízí kultivovaný životní 

styl podle jejich osobních zájmů, otevřené přátelské vztahy a další rozvoj jejich osobnosti. Rotary svými nezištnými aktivitami a všeobecně prospěšnými projekty 

(službami) pozitivně ovlivňuje širší komunitu v místě svého působení a napomáhá utváření občanské společnosti v duchu svého trvalého kréda: „Service above self.“

 

Názory publikované v tomto časopise se nemusejí shodovat se stanovisky Rotary International nebo Nadace Rotary. 

GLOSÁR

Vážené čitateľky 
a čitatelia
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„Mier sa musí presadzovať vytrvalo; 
je to pôda, do ktorej sa zakoreňuje 
nádej. Tak ako na každej ceste, aj tu 
ideme krok za krokom. Poďme robiť 
tieto kroky spoločne.“
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LISTOPAD Tento měsíc oslavujeme 
Nadaci Rotary. Mnoho charitativ-
ních, humanitárních a neziskových 
organizací má podobné zaměření 
a veřejnost si je spojuje s kauzami, 
na kterých pracují. Zajímalo by mě 
ale, kolik lidí ví, že na stejné oblasti 
se zaměřuje také Rotary – vlastně 
jde o sedm oblastí, které jsme si 
určili jako oblasti našeho zájmu.

Pokud lidé chtějí používat čistou vodu, těšit se dobrému zdraví 
a zajistit udržitelnou budoucnost pro naši planetu, pak podporují 
totéž, co dělá naše Nadace. Pokud si představují svět, v němž se 
žije v míru, kde jsou plně gramotní lidé a dostatek ekonomických 
příležitostí v komunitách, aby v nich mohli lidé žít a uživit se, 
pak věří v poslání Rotary stejně jako my. A pokud chtějí, aby 
matky a jejich děti prospívaly, je jejich vize v souladu s prací, 
kterou děláme. Je před námi spousta již rozpracované práce usku-
tečňované prostřednictvím Nadace. Kampaň za vymýcení obrny 
mění svět každičkou kapkou vakcíny podávanou jedna za druhou. 
Mírová centra Rotary školí lidi, kteří usilují o mír a porozumění, 
a připravuje je na to, aby pomáhali omezovat násilí a řešit kon-
flikty. Prostřednictvím globálních a distriktních grantů tak Nadace 
reálně pomáhá zlepšovat životy lidí. Způsob, jakým pracujeme, 
je také ale poněkud odlišný. Naše působnost je globální, neboť 
se opírá o více než 48 000 poboček Nadace ve formě Rotary a Ro-
taract klubů. Klademe důraz na dobré hospodaření se svěřenými 
finančními prostředky a na efektivní realizaci projektů. A vždy 
usilujeme o dlouhodobě udržitelná řešení. Nadace Rotary udělila 
během rotariánského roku 2022–23 celkem 1 098 globálních grantů. 
Když se zamyslíte nad tím, co vše lze zajistit s podporou jediného 
takového grantu, pochopíte, jak velký je rozsah naší práce a co 
lidé mohou vidět a pociťovat ve svém každodenním životě. Náš 
distrikt například podpořil globální grantový projekt zaměřený 
na základní vzdělávání a gramotnost v Malawi, kde jsme pomohli 
vyškolit 38 učitelů, kteří jsou zodpovědní za 4 000 žáků. Také jsme 
postavili dva záchody a nainstalovali čerpadlo, aby žáci měli vodu 
na pití a mytí rukou. Nikdy nezapomenu na to, že když jsme 
s Esther tu školu navštívili, jeden mladší chlapec ukázal na můj 
odznak Rotary a poznal, že je jiný než odznaky ostatních dobro-
volníků, kteří je nosili během projektu. A tohle mi řekl: „Vím, že 
jsi mi pomohl. Nemohu cestovat, abych poděkoval všem ostatním, 
kteří mi pomohli, tak jim prosím poděkuj za mě.“

Tak tedy vám všem v Rotary děkuji jménem dítěte z Malawi, 
jehož budoucnost jste učinili o něco světlejší, a děkuji vám i jmé-
nem tisíců dalších, kterým jste pomohli tím, že jste podpořili 
Nadaci Rotary.

Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

BARRY RASSIN   

Předseda Správní rady Nadace Rotary

R. GORDON R. MCINALLY

Prezident Rotary International

Naše působnost 
je ohromná

Preklad: IVAN BELAN, PDG

NOVEMBER V novembri podniká Rotary významný krok smerom 
k podpore budovania mieru v regióne Blízkeho východu a sever-
nej Afriky. Rotary a Dištrikt 2420 v tomto mesiaci slávnostne 
podpíšu zmluvu o založení najnovšieho Mierového centra Rotary 
v spolupráci s Bahçeşehir University v Istanbule (BAU). Slávnostný 
podpis zmluvy je prvým zo série podujatí organizovaných na 
počesť nového centra na BAU. Svetový kongres RI si v máji 2024 
pripomenie 25 rokov od oznámenia vzniku prvých Mierových 
centier Rotary. V roku 2024 sa začne aj nábor do prvého ročníka 
Rotary Peace Fellows na BAU, pričom vybraní kandidáti začnú 
svoj študijný program začiatkom roka 2025. Mierové centrá od 
svojho vzniku vyškolili už viac ako 1 700 mierových štipendistov, 
ktorí pracujú na vytváraní mierového sveta vo viac ako 140 kra-
jinách. Napríklad Jennifer Montgomery a Gorett Komurembe – 
peace fellows z programu na Univerzite Makerere v Ugande – sú 
spoluzakladateľkami iniciatívy Magenta Girls. Táto medzinárodná 
mimovládna organizácia poskytuje ugandským dievčatám a mla-
dým ženám podporu a návod na prekonanie škodlivých rodových 
noriem, generačnej chudoby, rodovo podmieneného násilia, 
obchodovania s ľuďmi a traumy. Ndzi Divine Njamsi, ďalší mierový 
štipendista, ktorý študoval na Makerere, prevzal poznatky o Po-
zitívnom mieri a delí sa o ne so svojimi študentmi v Kamerune. 
O školiaci program Rotary Positive Peace Activator sa začal za-
ujímať po tom, ako sa stal svedkom extrémizmu, nenávistných 
prejavov na internete a násilia v Kamerune. Po absolvovaní 
programu prináša svoje poznatky o mieri študentom Medziná-
rodnej obchodnej školy v Yaoundé a ďalším organizáciám v tejto 
stredoafrickej krajine. 

Svet potrebuje viac takých ľudí, ako sú absolventi programu 
na Makerere a ďalší naši mieroví štipendisti. My všetci môžeme 
podporiť mierové úsilie tým, že budeme motivovať miestnych 
mierotvorcov, aby sa dozvedeli viac o Rotary a prihlásili sa do 
tohto štipendijného programu. Členovia Rotary môžu byť tiež 
mentormi kandidátov na štipendium. Môžete tiež spolupraco-
vať s absolventmi mierových štúdií. Určite majú rozpracovanú 
nejakú tú iniciatívu, kde by vaša pomoc bola veľmi prospešná. 

Naše mierové centrá v Severnej Amerike, Európe, Afrike, Aus-
trálii a Ázii sú závislé aj od finančnej podpory. Program v BAU bol 
umožnený vďaka veľkorysému daru od Nadácie Otta a Fran Wal-
terovcov vo výške 15,5 milióna dolárov venovanému našej nadácii 
The Rotary Foundation. Toto nové Mierové centrum Rotary bude 
ponúkať jednoročný certifikát profesionálneho rozvoja v oblasti 
mierových a rozvojových štúdií pre štipendistov zameraných na 
budovanie mieru v regióne Blízkeho východu a severnej Afriky. 

Mier sa musí presadzovať vytrvalo; je to pôda, do ktorej sa 
zakoreňuje nádej. Tak ako na každej ceste, aj tu ideme krok za 
krokom. Poďme robiť tieto kroky spoločne.

DOPIS PREZIDENTA RI 

Cesta k mieru

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY
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ShelterBox je medzinárodná 
charitatívna organizácia na pomoc 
pri katastrofách, ktorá pomohla viac 
ako 2,5 miliónom vysídlených ľudí 
v približne 100 krajinách sveta.
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O čem že je Rotary?

DOPIS PREZIDENTA RI 

R. GORDON R. MCINALLY

Prezident Rotary International

BARRY RASSIN   

Předseda Správní rady Nadace Rotary

PROSINEC „Tak tohle jsou Vánoce / 
A co ty jsi udělal?“ zpíval John 
Lennon ve sváteční klasice „Happy 
Xmas (War Is Over). Svátky jsou 
nejen časem pohody a pospolitos-
ti, ale také příležitostí k rozjímání. 
Tohle vánoční období je však pře-
devším časem štědrosti, kterou 
věnujeme i těm méně šťastným.

Mějte při balení vánočních dárků 
na paměti, že dárky určené Nadaci Rotary sice nemusí krásně 
působit, zabalené do vánočního balíčku, ale přesto jsou dárkem 
rozdávaným po celý rok. Prosinec je také měsícem prevence 
a léčby nemocí. Tak si vzpomeňte na všechny snahy Rotary, kte-
rých by nebylo bez štědrých darů od vás. Uvědomme si, jakého 
neuvěřitelného pokroku jsme dosáhli v našem boji za vymýcení 
obrny. Připomeňme si kliniky po celém světě, které Rotary vyba-
vilo potřebným zařízením, a všechny zdravotníky, kteří byli vy-
školeni prostřednictvím nadačních grantů a pomáhají v boji proti 
srdečním chorobám, nebo třeba proti drakunkulóze – guinejskému 
červu. [Jedná se o napadení parazitickým vlasovcem medinským, 
který se do člověka dostane po napití vody obsahující vlasovci 
infikované perloočky. Ještě v roce 1995 byly tímto parazitem 
napadeny miliony lidí – a v roce 2013 bylo zaznamenáno jen něco 
přes sto případů v Africe, a to díky tomu, že Rotary pomohlo 
s eradikací neštovic. (Pozn. překladatele: Vysvětleno s využitím 
Wikipedie)]. Vaše dary také pomáhají zpřístupnit zdravotní péči 
v komunitách, kde je nedostatečná, což se realizuje ve velkém 
měřítku prostřednictvím rozšiřování osvědčených programů 
Rotary klubů. V současnosti se příjemci takových grantů podí-
lejí na boji za vymýcení malárie v Zambii, na programu snížení 
úmrtnosti matek a jejich dětí v Nigérii a na vymýcení rakoviny 
děložního čípku v Egyptě. Dosah naší působnosti sahá samo-
zřejmě daleko za hranice prevence a léčby nemocí. V případě 
přírodní katastrofy musíme jednat rychle, abychom zmírnili 
utrpení postižených a nabídli jim podporu. V reakci na ničivé 
zemětřesení v Maroku, k němuž došlo v září, založili členové 
správní rady Nadace Rotary Fond pro pomoc po zemětřesení 
v Maroku, který umožňuje poskytovat okamžitou pomoc a je 
řízen členy místních Rotary klubů. Přispívat Nadaci do tohoto 
fondu můžete sami a také vaše distrikty mohou žádat o granty 
z tohoto fondu do 21. září 2024, případně až do úplného vyčerpání 
Nadací přidělených finančních prostředků. Kdokoli může inici-
ovat sbírku pro tento marocký fond na stránkách Raise for Ro-
tary, které jsou dalším nástrojem, jak projevit vaši štědrost.

S blížícím se koncem roku vás vyzývám, abyste své dárky 
Nadaci předali do 31. prosince. Vaše štědrost významně pomůže 
mnoha lidem, které možná ani nikdy nepotkáte, ale jejichž životy 
tím přesto změníte k lepšímu.

Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

Neprirodzené katastrofy

DECEMBER V decembri budem hovoriť na samite OSN COP28 o kon-
vergencii dvoch globálnych kríz – klimatickej krízy a krízy du-
ševného zdravia. Ako uviedla Svetová zdravotnícka organizácia, 
klimatické zmeny zhoršujú rizikové faktory podmieňujúce výskyt 
problémov duševného zdravia. Takýmito faktormi sú napríklad 
zásah do bývania či narušenie spôsobu živobytia. Emocionálne 
strádanie spôsobené katastrofou tiež sťažuje ľuďom návrat do 
bežného života či opätovný začiatok. ShelterBox je medzinárodná 
charitatívna organizácia na pomoc pri katastrofách, ktorá pomohla 
viac ako 2,5 miliónom vysídlených ľudí v približne 100 krajinách 
sveta. ShelterBox je zároveň partnerská organizácia Rotary. Preto 
sa chcem podeliť o stĺpček s jej generálnym riaditeľom Sanjom 
Srikanthanom, ktorý poukazuje na to, ako veľmi záleží na slovách, 
ktoré volíme pri popise jednotlivých katastrof.

Pojem „prírodná“ katastrofa sa už dlho používa v súvislosti s tro-
pickými búrkami, povodňami, zemetraseniami a výbuchmi sopiek. 
Hoci sa tento termín môže zdať neškodný, pri práci s komunitami 
postihnutými katastrofami sme si uvedomili, ako upevňuje nebez-
pečný mýtus, že sa nedalo urobiť nič, čo by pomohlo katastrofe 
predísť, alebo aspoň zmierniť jej dopady. Keď katastrofy označujeme 
ako prírodné, uniká nám zložitá súhra medzi prírodou a dopadmi 
ľudskej činnosti. Zemetrasenia, cunami, výbuchy sopiek a extrémne 
búrky, sucho a záplavy sa vyskytujú v dôsledku prírodných procesov 
na Zemi. Ale práve to, ako tieto udalosti ovplyvňujú ľudí a životné 
prostredie, má potenciál urobiť z nich katastrofu. Za hrozivými 
dôsledkami katastrof pritom často stojí ľudský faktor, ovplyvňujúci 
to, kde ľudia žijú, aké majú typy domov, či vládne politická nesta-
bilita a nedostatok aktívnych opatrení na ochranu zraniteľných 
komunít. Katastrofy sú výsledkom systémových nerovností v prístupe 
k zdrojom a moci. To, kde žijeme a koľko máme peňazí, často určuje 
našu schopnosť vzchopiť sa, prípadne začať odznova. Najviac 
postihnutí sú ľudia žijúci v chudobe, ktorí majú najmenej pros-
triedkov na svoju ochranu a málo zdrojov na to, aby odolali ďalšej 
udalosti. Tým, že tieto udalosti kategorizujeme ako prírodné, pod-
kopávame potrebu zavedenia proaktívnych opatrení na ochranu 
zraniteľných komunít a maskujeme základnú sociálnu, hospodár-
sku a politickú nestabilitu, kvôli ktorej sú marginalizované a zne-
výhodnené komunity neúmerne postihnuté. Naše tímy vidia na 
vlastné oči, že problémy ako nerovnosť, chudoba, urbanizácia, 
odlesňovanie a klimatická kríza vedú k väčšej zraniteľnosti komunít. 
V ShelterBoxe hovoríme jednoducho o „katastrofách“, alebo sme 
konkrétnejší a opisujeme extrémne počasie, zemetrasenie, cunami 
alebo výbuch sopky. Vyzývam všetkých, aby nám pomohli prelomiť 
toto klišé a začali používať jazyk výstižne vyjadrujúci dôvody prečo 
sú ľudia tak veľmi postihnutí. Len tak sa otvorí cesta k riešeniu 
základných príčin zraniteľnosti a k práci na spravodlivejšej a rov-
nejšej budúcnosti pre všetkých, s potrebnými investíciami, zdrojmi 
a proaktívnymi opatreniami na pomoc pri ochrane postihnutých 
komunít. Katastrofy nie sú prírodné. Prestaňme hovoriť, že sú.

Preklad: IVAN BELAN, PDG

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY
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Peru
Velká část mléka vyprodukovaného v Peru nikdy neopustí 

farmu: je konzumováno přímo farmářskými rodinami, po-

užívá se pro výkrm telat a k výrobě místních domácích 

sýrů. Rotary e-klub Fusión Latina z Distriktu 4465 se spo-

jil s neziskovou organizací CEDEPAS Norte kvůli pomoci 

samozásobitelským zemědělcům v severní vysočině 

země. V loňském roce klub poskytl farmářům lisy a formy 

z nerezové oceli, což umožnilo otevření dvou zařízení na 

výrobu sýrů. K úhradě nákladů na vybavení, školení, řízení 

projektu a jeho propagaci napomohl globální grant Nada-

ce Rotary ve výši více než 50 000 dolarů. Prezident klubu 

Fernando Barrera, který žije v Trujillu, k tomu dodává: „Až 

dosud tak díky tomu vzniklo 21 míst pro nové zaměstnan-

ce u 63 farmářských rodin; navíc bylo prostřednictvím pe-

ruánského vládního programu Agroideas farmářům daro-

váno 25 březích krav.“

Spojené štáty americké 
Earl Knauss sa presvedčil o plytvaní 

potravinami, keď mu sused daroval tri 

kríčky červených paprík, ktoré boli 

z farmy vyradené, pretože nemali 

správny tvar. „Zistil som, že zelenina 

zvláštneho tvaru, pokrivená a nedoko-

nalá, sa vyhadzuje alebo ničí,“ hovorí 

Knauss z Rotary klubu Hamburg v zá-

padnej časti štátu New York. Požiadal 

majiteľa farmy o ďalšie nepredajné 

zeleninové produkty, ktoré poslal 

v niekoľkých prepravkách do potravi-

nových skladov. Projekt Farm to Fami-

ly (Z farmy do rodiny) sa odvtedy roz-

šíril na tri farmy a hamburský klub sa 

tohto projektu oficiálne ujal v roku 

2018. Členovia a priatelia RC spolu 

s Knaussom od mája do decembra 

roznášajú zeleninu približne 3 000 ro-

dinám. V roku 2022 zadovážili viac ako 

45 ton zeleniny do 23 distribučných 

miest, vrátane obnovenej potravinovej 

komory v Cheektowage. Jej riaditeľka 

Kim Reynoldsová priznáva, že bez toh-

to programu by komora neponúkala 

veľa čerstvej zeleniny: „Naši klienti sa 

spoliehajú, že zeleninu im zabezpečí 

Farm to Family.“ 

ze světa

Lidé činu 
na celém světě
Text: BRAD WEBER 
Překlad do češtiny: PETR J. PAJAS, PDG
Preklad do slovenčiny: IVAN BELAN, PDG

36,8
600

tisíce tun sýrů se v Peru vyrobilo 
v roce 2021

miliárd dolárov predstavuje 
ročnú hodnotu potravín, 
ktoré celosvetovo putujú  
do odpadu už počas zberu 
alebo tesne po ňom

Rotary klub Hamburg

Rotary e-klub Fusión Latina



9R O T A R Y  G O O D  N E W S  6 | 2 0 2 3

Taliansko
Stúpajúci počet mladých ľudí s poru-

chami príjmu potravy podnietil Rota-

ract klub Terre Cremasche a nezisko-

vú organizáciu Consultorio Insieme 

Crema k zorganizovaniu workshopov 

pre ľudí vo veku 20 až 35 rokov. Od 

apríla sa séria venovala trom témam: 

obraz tela, vedomé jedenie, wellness 

a udržateľné stravovanie. Sedenia 

boli pripravené v spolupráci s pora-

denskými centrami a psychológmi. 

„Cieľom je viesť účastníkov ku kritic-

kému skúmaniu svojich stravovacích 

návykov a emocionálneho a historic-

kého významu jedál,“ vysvetľuje člen-

ka klubu Emma Prévot. Klub financo-

val veľkú časť programu z výťažku zo 

slávnostnej recepcie poriadanej 

v múzeu mesta Crema, ktoré sídli 

v kláštore z 15. storočia. 

Papua Nová Guinea
Nedostatok bielkovín je hlavnou príči-

nou spomaleného rastu, ktorý postihu-

je približne polovicu detí do 5 rokov 

v Papue-Novej Guinei. Členovia Rotary 

klubu z austrálskeho Brisbane v spolu-

práci s neziskovou nadáciou Kyeema 

Foundation venovali približne 2 900 do-

lárov na výstavbu kurína a výbehu pre 

sliepky v meste Wau. Cieľom je zacho-

vať pôvodné plemená hydiny, ktoré lep-

šie odolávajú chorobám, vyžadujú me-

nej doplnkovej potravy a produkujú 

vajcia s vysokým obsahom živín a chud-

šie mäso. Po vyškolení dedinčanov 

a dodaní sliepok pôvodných plemien 

na farmu klub vybudoval podobné za-

riadenie v dedine Gabagaba. Členka 

klubu a riaditeľka nadácie Kyeema Ce-

lia Grenning hovorí, že projekt je pože-

hnaním pre komunitu, ktorá predtým 

za svoj hlavný zdroj bielkovín považo-

vala pobrežné morské vody trpiace 

nadmerným rybolovom a poškodený-

mi útesmi. Dnes RC a Kyeema pôsobia 

na súši aj na mori – svoju prácu rozší-

rili o obnovu koralových útesov.

Filipíny 
RC Lucena – Univerzitní okruh bere zdravé stravování vážně 

vzhledem k tomu, že v jeho čele stojí dvě ženy působící jako 

poradkyně pro výživu. Klub se spojil s filipínskou pobočkou 

sdružení výživových poradců a dietologů Quezon, a pro 

místní věznici uspořádal přednášky o tom, jak může strava 

pomoci při předcházení nemocem, o důležitosti cvičení, 

spánku, pití dostatečného množství vody a o dalších téma-

tech. Prezidentka klubu Joey Kathlyn Samonte a bývalá pre-

zidentka klubu Bella Castro tak mohly také vysvětlit, jak 

se používá tabulka optimálních velikostí jídelních porcí pro 

různé skupiny potravin. A místní ctižádostiví kuchaři si pak 

vyzkoušeli své dovednosti v kuchařské soutěži vaření s bio 

zeleninou vypěstovanou ve věznici. Člen klubu Jasper Pan-

ganiban obě kolegyně chválí: „Jejich srdci jsou blízké tyto 

typy projektů, zaměřených na podporu zdravého životního 

stylu a stravování v komunitě.“ 

6,4% 3

1,6+

milióny Talianov 
s poruchami príjmu potravy

tisíc uznaných plemien kurčiat 
na celom svete

je podíl dospělých Filipínců 
považovaných za obézní

Rotary klub Brisbane

Rotaract klub Terre Cremasche

Rotary klub Lucena University
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SVĚTOVÝ KONGRES RI  2024 

Proč se včas zaregistrovat 
na Rotary kongres 2024
Dopřát si výlet a naplánovat si jej v kalendáři je malou životní odměnou.  
Tím spíše, pokud je cílem Mezinárodní kongres Rotary 2024 v Singapuru, 
oslnivém asijském zahradním městě, bohatém na kulturu a jedinečné 
atrakce. Nabízíme několik důvodů, proč se včas zaregistrovat.
Text: EVA REMIJAN-TOBA, překlad: PETR J. PAJAS, PDG (CZ), IVAN BELAN, PDG (SK)

opřejte si dovolenou, na kterou se 
můžete těšit. Ať už se chystáte na je-
dinečnou cestu ve svém životě nebo 

se sem jen vrátíte, nepochybně v Singapu-
ru najdete inspiraci a mnoho příležitostí 
k obdivu.
Ušetřte značné peníze Posledním dnem pro 
slevu za včasnou registraci je 15. prosinec. 
Nižší sazbu jinak nedostanete.
Vyberte si z letenek a hotelů Je ten správ-
ný čas zajistit si dobrou cenu letenek, než 
ceny téměř jistě vzrostou v době před 25. až 
29. květnem. Když si zarezervujete hotel za 
speciální cenu, budete mít více možností 
pro ubytování. Hledáte výhodnou nabídku? 
Výhled na město? Máte dostatek místa pro 
své děti? Zkontrolujte své možnosti.
Rezervujte si speciální zážitek Exkluzivní 
exkurze pro členy Rotary mohou být vy-
prodány, a přitom organizátoři připravili 
balíčky zájezdů, které vám umožní vidět 

skryté klenoty nejen v Singapuru, ale 
i v okolních zemích.
Věnujte čas pozvánkám k doprovodu Vero-
nica a Johnny Yu z RC Cubao v Quezon City 
na Filipínách se na kongresu v Melbourne 
rozhodli navštívit i ten v Singapuru a dopo-
ručují přátelům, aby využili výhod včasné 
registrace. „Kouzlo Rotary poznáte opravdu 
až tehdy, když se vypravíte na Kongres,“ říká 
Johnny Yu. Žádné dva kongresy nejsou stej-
né, takže i když jste na některém už byli, 
máte šanci navázat na dřívější přátelství 
a získat další inspirace. Opravdový Kongres 
je ten, na němž se představy členů Rotary 
klubů proměňují v činy, a tím přispívají ke 
sdílení naděje se světem.

iektorí rotariáni hovoria, že okamžiky 

zo Svetového kongresu Rotary, ktoré sa 

im najviac vryli do pamäte, sú tie spájajúce sa 

s obrovskými emóciami a vzrušením z veľko-

leposti celého grandiózneho podujatia. Vlaj-

konosiči slávnostne prezentujú vlajky krajín 

(na kongrese v Calgary v roku 1996 ich niesli 

korčuliari!), tisíce rotariánov zaplnia arénu 

okolo vás a pri prechádzke Domom priateľstva 

môžete počuť tucet jazykov. 

Člen Rotary klubu Charlotte v Severnej 

Karolíne a trojnásobný účastník svetového 

kongresu Jerry Coughter prezrádza, že na kon-

gresoch sa zúčastňuje kvôli povznášajúcemu 

pocitu z toho, že je s tisíckami ďalších ľudí, 

ktorí sa snažia žiť podľa hesla Service Above 

Self. „Človek sa jednoducho cíti dobre, keď je 

toho súčasťou,“ konštatuje. 

Iní ľudia zažijú „svoj okamžik na kongrese“, 

čiže moment, keď si uvedomia veľkosť Rotary 

a svoje miesto v tomto celosvetovom hnutí, 

keď počujú rečníka, ktorý je natoľko inšpira-

tívny, že jeho príbeh a myšlienky sa ich držia 

a tiahnu sa rokmi ich služby v Rotary. V tom-

to duchu sa nesie aj téma kongresu, ktorý sa 

uskutoční 25.–29. mája v Singapure: Zdieľať 

nádej so svetom. 

Možno ten váš okamžik na kongrese v Sin-

gapure nastane, keď sa znovu stretnete s pria-

teľmi, ktorých ste spoznali na predchádza-

júcich kongresoch, alebo ak ide o váš prvý 

kongres, keď si uvedomíte, že tie tisíce ľudí sú 

potenciálni priatelia s rovnakým presvedče-

ním o službe. Amal El-Sisi z Rotary klubu El 

Tahrir v Egypte na kongrese 2023 v Melbourne 

povedala, že sa s ľuďmi, s ktorými si len písala 

e-maily, zvítala ako so súrodencami. „To je ten 

pocit: rodina rotariánov,“ približuje.

ZAŽITE „SVOJ 
OKAMIH“ NA SVETOVOM 
KONGRESE

Více na 
convention.rotary.org

ze světa

D

N
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Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ

MLADŠÍ 
SOUROZENCI 
Z ROTARACTU

Rotaract kluby jsou již nějaký ten rok plnohodnotnou 
součástí Rotary. Ústředí v Evanstonu očekávalo, že 
přinesou „mladou krev“ do distriktních výborů a komisí. 
Pohled mladých je totiž velmi důležitý. Zatím se však 
zdá, že se Rotaract kluby na dění v našem distriktu příliš 
nepodílejí. Alespoň co se týče participace v distriktních 
strukturách. Proč tomu tak je? Domnívám se, že se na tom 
zčásti podepisují zaběhlé stereotypy vzájemných vztahů. 
Rotaract kluby si žily svým životem, nebyly, a možná dosud 
nejsou, dostatečně podporovány svými sponzorskými 
Rotary kluby. Ze strany rotariánů se často setkáváme 
s názory, že mladí ještě nic nedokázali. Jenomže tento 
pohled je značně zkreslený, svědčí o malé informovanosti 
„starších sourozenců“. Pokusme se tento deficit napravit. 
V tomto a v následujícím vydání Rotary Good News 
přineseme informace o životě Rotaractu. Pokusíme se 
rozšířit povědomí o jeho práci, aktivitách, radostech 
i bolestech. Rotaract kluby se nám pak jistě odvděčí tím, 
že se budou více angažovat i na distriktní úrovni.
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R OTA R A C T  E U R O P E A N  M E E T I N G

Početná výprava našich 
rotarakťáků vyrazila 
na další REM (Rotaract 
European Meeting), který 
se konal v hlavním městě 
Švédska – ve Stockholmu

ílem celé akce je primárně networ-
king mezi lidmi, ale také kulturní 
osvěta z daného města a země. Toto 

bylo ve Švédsku krásně splněno. Meeting 
započal ve čtvrtek 5. října, kdy jsme se po-
stupně začali setkávat na hotelu krátce po 
přistání. Po přivítání jsme vyrazili na první 
prohlídku města, konkrétněji do historic-
kého centra, a samozřejmě na ochutnáv-
ku pravých švédských masových kuliček. 
K večeru jsme vyrazili na welcome party, 
která byla doprovázena živou muzikou 
v popovém stylu.

 Pátek jsme strávili každý různě. Střídalo 
se pěší procházení městem, účast na extra 
aktivitách v rámci programu a také účast na 
workshopech a přednáškách. Mezi nabízené 
extra aktivity patřily například subway art 
tour – komentovaná prohlídka stanic metra, 
které jsou každá v jiném stylu. Dále taneční 
hodiny salsy, city tour, muzeum Vasa či třeba 
prohlídka parlamentu. Workshopy a před-
nášky byly tematicky většinově zaměřené na 
pomoc Ukrajině. Jednalo se tedy například 
o témata rehabilitací a obětí válek, Ukrajina 
po válce a spravedlivý a udržitelný mír pro 
Ukrajinu. Další témata byla na vytváření 
inkluzivních prostor, poučení z postkomu-
nistické transformace, rétorika a zelená 
budoucnost Rotaractu. Ke konci tohoto 
bloku byly představeny některé Rotaract 
projekty ze světa. Jednalo se o We Empower 

Text: JAKUB MACHOVEC, foto: CRAIG SIMONS

téma

Z České republiky vyrazili členové hned z několika klubů – z Brna, 
Mostu, Prahy, Zlína – a k nim se připojil tentokráte jen jediný zástupce ze 
Slovenska, který vyrazil z bratislavského klubu. Třináctičlenná výprava si 
tak přijela užít další zahraniční konferenci!

C

Her, který pomáhá v Africe se vzděláváním 
a bořením tabu pro ženy v tématech hygieny. 
Poté následovalo představení námi dobře 
známého Disaster Aid Europe členkou naše-
ho Distriktu, Alexií Klie z pražského klubu. 

V odpoledním programu byly Country 
Booths, kde se v jednom prostoru připraví 
stoly a každá členská země zde představí 
pochoutky a nápoje ze své domoviny a na-
vazují se kontakty mezi zhruba 300 rotarak-
ťáky. U českého stolu mohli lidé ochutnat 
lázeňské oplatky, sójové řezy, Milu, Fidorku 
a Becherovku. Ohlasy na náš stůl byly jako 
vždy skvělé. Večer po této události už ná-
sledovala jen další společná party. 

Sobotní den patřil především velké schůz-
ce ERICů, tedy zástupců jednotlivých krajin. 
Po úvodních hymnách Švédska, Rotary In-
ternational a Evropské unie byly představe-
ny aktualizace z jednotlivých agend boardu. 
Tedy od prezidentky, viceprezidentky, bud-
getu, marketingu, IT a sociální oblasti. Ná-
sledovaly prezentace tří Rotaract represen-
tantů, kteří představili své země. Jednalo se 
o Švédsko, Polsko a také Českou republiku, 
kterou ostatním přiblížil Jakub Machovec. 
Po krátké přestávce se pokračovalo disku-
sí nad zlepšením evropských setkání, hla-
sováním o přijetí úprav stanov a novinek 
z dalších setkání, kterými budou lednový 
REM v Sofii a květnové EUCO v Bukurešti. 

Sobotní večer již tradičně patřil galaveče-
ru, který se odehrál v Münchenbryggeriet, 
což je prostor velkého bývalého pivovaru. 
Zde jsme kromě krásného výhledu měli také 
výborné jídlo, vlajkovou ceremonii, hezké 
proslovy, mnoho zajímavých konverzací a 
rovněž protancované hodiny na parketě. 
Kromě toho byl také předán symbolický klíč 
organizátorům následujícího setkání v Sofii. 

Neděle už pomalu patřila odletům či dal-
ším procházkám, návštěvám muzeí a naku-
pováním dárků zpět domů. Ze Švédska jsme 
všichni odletěli sice unavení, ale spokojení 
s velmi podařenou konferencí!

U českého stolu 
mohli lidé ochutnat 
lázeňské oplatky, 
sójové řezy, Milu, 
Fidorku a Becherovku. 
Ohlasy na náš stůl 
byly jako vždy skvělé.
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aše mikroneziskovka, která je jed-
ním z projektů našeho Rotary klu-
bu Prague International, je členem 

a partnerem Disaster Aid International, kte-
rou Rotary International oficiálně uznává 
jako jednu ze svých spolupracujících orga-
nizací. Každý partner je současně napojen 
na projekt některého Rotary klubu.

Už téměř rok jsou čtyři členové Rotaractu  
součástí Disaster Aid Europe (Alexia – pre-
zidentka RAC Praha, Hleb – viceprezident 
RAC Praha, Lisa – RAC Praha, Daniel – pre-
zident RAC Hradec Králové). Bez nich by-
chom nemohli fungovat. Jsou našimi členy 
a velmi klíčovou součástí naší organizace. 
Starají se o IT, webové stránky, sociální 
média, externí komunikaci, pečují o dárce, 
a tak společně pomáhají v rámci Disaster 
Aid Europe podpořit ty, kdo to potřebují.

Text: IRENA BRICHTA, PDG

S vaší pomocí a podporou 
spolupracujeme s místními 
rotariány a jinými neziskovkami, 
abychom pomohli komunitám 
postiženým katastrofou při jejich 
obnově – v Albánii, Bejrútu, na 
Ukrajině, v Turecku, Sýrii a v Maroku.

D A E

Disaster Aid 
Europe slaví 
5 let. Máme 
co slavit!

N
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UKRAJINA
COMMUNITY SUPPORT VEHICLE
Vozidlo na pomoc komunitě nedávno putovalo 

na Ukrajinu. Vozidlo bylo letos zakoupeno za  

pomoci RC Neuss a Diamond Fabrications  

& Pipework, UK. Je vybaveno generátorem, hygie-

nickými a lékařskými prostředky a vodními filtry 

Ujeta a Sawyer pro pomoc komunitám na Ukraji-

ně. Bylo předáno záchranné službě v Kyjevě  

19. října. Děkujeme Michalu Slámovi (RC Pardu-

bice) za pomoc s dodáním na Ukrajinu.

UKRAJINA/TURECKO
1 400 HYGIENICKÝCH BALÍČKŮ 
DAROVANÝCH DÍKY ÚSILÍ WeHero
Společnost WeHero organizuje akci „Dny dobro-

volníků“ u korporátních firem v USA a v Evropě. 

Už dvakrát nám darovali výsledky těchto dnů 

v Belgii a v Lisabonu, a to přes 1 400 hygienic-

kých balíčků, které jsme pak dodali na Ukrajinu 

i do Turecka. V tomto projektu nám také pomoh-

la firma Suvenýry.com.

UKRAJINA
VODNÍ FILTRY UJETA CARE
Díky darům a příspěvkům od Rotary klubů 

z mnoha zemí i od nás bylo možné nakoupit vel-

ké množství systémů na čistění vody Ujeta Care 

(vodní filtry), které byly rozdány v regionu Khar-

kiv pomocí místních rotariánů. Každý Ujeta filtr 

dává minimálně 5 000 litrů pitné vody bez bak-

térií a virů, kovů a chemikálií. Generální ředitelka 

Ujeta Drita Schneiderová, členka Rotary klubu 

Krombach, s námi úzce spolupracuje a letos se 

stala jednou z našich členek správní rady.

LIBANON
FILTRAČNÍ SYSTÉMY SKY HYDRANT
Zprostředkováváme nákup, dodání a školení na 

obsluhu tohoto systému, který již funguje ve více 

než 100 zemích (nainstalováno je již přes 77 tis. 

kusů). V Libanonu ho místní rotariáni umísťují 

v komunitách, kde je potřeba pitná voda. Jeden 

Sky Hydrant dodává denně 10 000 litrů čisté 

vody.

UKRAJINA
10KW A 7KW GENERÁTORY
Příspěvky a dary od Disaster Aid Canada, DA UK 

a Rotary klubů z různých zemí a logistická po-

moc od košických (Fero Šiška, RC Košice Classic) 

a užhorodských rotariánů umožnily předat RC 

Kharkiv- Multinational a RC Užhorod generátory, 

které byly použity tam, kde třeba. Vše koordino-

valo DA Europe.

TURECKO/SÝRIE
POMOC PO ZEMĚTŘESENÍ
Pomocí klubů v našem Distriktu podporujeme 

projekty Distriktu 2340 v oblasti, kde bylo to 

nejhorší zemětřešení, vybudovaním modulární-

ho bydlení Container Cities, nákupem hospodář-

ských zvířat atp. Hned na začátku jsme dodali 

teplé oblečení, vodní filtry Ujeta a hygienické 

balíčky na tureckou ambasádu v Praze, které 

pak velvyslanectví převezlo do Turecka. Srdečně 

děkujeme členům DA Europe, kteří vše pilně za-

balili pod značkou DA Europe do krabic. V dub-

nu navštívili Stuart Amesbury, náš člen správní 

rady, Drita a rotarián Larry Agee, předseda  

Disaster Aid USA, postiženou část Turecka,  

aby posoudili další potřeby.

DISASTER 
AID EUROPE
REALIZOVANÉ
PROJEKTY

1

4

2

5

3

6
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ž druhý rok si mohli účastníci Kon-
certu v TME vychutnať hudbu iba 
prostredníctvom sluchu, precítiť ju 

v jej čistote a tentokrát sústrediť svoj zmysel 
iba na čarovné tóny akordeónu Františka 
Kubiša a spevu Terezky Králikovej, ktorí 
publikum počas koncertu mnohokrát ro-
zosmiali, no miestami aj dojali až k slzám. 
Umeleckú dušu každého hosťa pohladili 
piesňami z repertoáru Edith Piaf a Hany 
Hegerovej. 

Koncert v TME aj tento rok organizoval 
Rotaract klub Banská Bystrica v spolupráci 
s Rotary klubom Banská Bystrica. Pri orga-
nizovaní koncertu sa inšpirovali českými 
kolegami z Rotaract klubu Brno, ktorí zre-
alizovali už niekoľko úspešných ročníkov. 

Tri hlavné piliere koncertu – zažiť hudbu 
bez rozptyľovania zrakom, vžiť sa aspoň na 
chvíľu do života nevidomých a bez zraku 
ochutnať aj drobné občerstvenie – si teda 
už pomaly získavajú svoju popularitu aj 
v krásnom meste pod Urpínom. Koncert sa 
tento rok podarilo úplne vypredať a vďaka 
úžasným hosťom a ich príspevkom vyzbie-
rať veľmi peknú sumu 1 000 eur. Keďže sa 
jednalo o benefičnú akciu, Rotaract klub sa 
rozhodol podporiť 16mesačného chlapčeka, 
ktorý trpí hypopláziou očných nervov a kto-
rému by terapia v Nemecku mohla pomôcť 
zvýšiť ich funkčnosť. Netradičnosť koncertu 

zabezpečila už spomínaná tma. Ešte pred 
začiatkom predstavenia sa hostia odovzdali 
do rúk trom nevidiacim sprievodcom, kto-
rí ich postupne odprevadili na miesta za 
pomoci svojej bielej paličky. Počas krátkej 
prestávky medzi hudobnými vstupmi si 
mohli všetci vyskúšať jesť po tme, no a po 
ukončení koncertu sa s vďačnosťou vrátiť 
do sveta plného svetla a farieb. 

Tma, ktorá našim hosťom zavládla v uto-
rok iba na jednu hodinku, vládne niekomu 
po celý život a je inšpirujúce, že aj napriek 
tomu sa z bežných vecí dokážu niekedy tešiť 
oveľa viac. To podstatné je totiž očami aj 
tak často neviditeľné.

Text: ĽUBICA VACULČIAKOVÁ, 
foto: S. HORVÁTH, PP

Večer 17. októbra 2023 sa 
v banskobystrickej Záhrade, 
v Centre nezávislej kultúry stretlo 
75 hostí a spoločne sa ponorili  
do úplnej tmy.

Tri piliere koncertu 
– zažiť hudbu bez 
rozptyľovania zrakom, 
vžiť sa do života 
nevidomých a bez 
zraku ochutnať aj 
drobné občerstvenie 
– si získavajú svoju 
popularitu aj v meste 
pod Urpínom

U

R OTA R A C T

Koncert 
v TME 
už druhý rok 
v Banskej 
Bystrici
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BANSKÁ BYSTRICA 

Modelový Deň Rotary 
v Banskej Bystrici
Dňa 7. okóbra sa uskutočnil v Banskej Bystrici 2. ročník 
Dňa Rotary – športovo-zábavno-kultúrneho podujatia 
za účelom propagácie Rotary a zviditeľnenia lokálnych 
Rotary klubov – RC Banská Bystrica a RC Banská 
Bystrica Classic. 
Text: I. BELAN, PDG, foto: Ľ. HLADKÁ, P. HLADKÝ

Folklórne hry – seriál súťažných disciplín družstiev 
založených na ľudových tradíciách a zvykoch (stavanie 
koliby, mosta, poznávanie krojov, pílenie dreva, trie-
denie hrachu a šošovice, hádzanie polenom...) – boli 
pod gesciou členov FS Urpín. Malý stánok mal tiež 
umelecký rezbár a výrobca fujár Michal Fiľo. Svoju 
prítomnosť prezentoval tiež spevom a hrou na fujaru 
a viacero rôzne veľkých píšťal. Členky Rotaractu sa vo 
svojom stane nestačili zastaviť s obľúbenou činnos-
ťou pre deti – maľovanie na tvár a v tvorivej Rotary 
dielni vyrábali s mladými umelcami umelecké diela 
z dreva a maľovaním kamienkov. Dievčatá z Bežecké-
ho ŠK Banská Bystrica pripravili bežecké disciplíny 
s prekážkami o Pohár Mateja Tótha, ktorý víťazovi 
osobne odovzdal náš člen Matej Tóth, olympijský 
víťaz a majster sveta v chôdzi na 50 km. Na ďalšom 
stanovišti pod heslom Spoznávaj Slovensko, v spo-
lupráci so spoločnosťami CBS a VKÚ, boli mapové 
rébusy, súťaže a mapové pexeso. Účastníci týchto hier 
získali voľné vstupenky do Slovenského múzea máp 
v Kynceľovej. Hneď vedľa bolo možné oboznámiť sa 
s lietajúcim autom – „vírnikom“ – špeciálnou mini-
-helikoptérou nášho člena Milana Paprčku. Samo-
statný stánok pripravila aj Mestská polícia Banskej 
Bystrice s veslárskym trenažérom, elektrobicyklom, 
hod loptičkou na cieľ a s možnosťou získania základov 
vyšívania krivou ihlou v gescii Silvie Šávoltovej. Od 

a krásneho počasia a pod záštitou primátora 
Jána Noska sa hlavná časť podujatia uskutočnila 
v parku pod Pamätníkom SNP. Na rozdiel od 

prvého ročníka, keď športové a kultúrne aktivity boli 
na rôznych častiach mesta, teraz boli organizované na 
jednom mieste, čo sa prejavilo aj masívnejšou a aktív-
nejšou účasťou verejnosti. O pestrosť a rôznorodosť 
aktivít sa postarali viaceré organizačné subjekty. Pre 
inšpiráciu organizátorov Rotary dňa v sídlach Rotary 
klubov podrobnejšie uvediem pestrú paletu aktivít, 
ktorými sa zabávali a súťažili deti aj dospelí na našom 
Rotary dni. 

Z

z domova
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roku 2005 v tomto parku rástla „anonymne“ aj lipa, 
ktorú bystrickí rotariáni vysadili pri príležitosti sté-
ho výročia založenia Rotary a z obáv jej poškodenia 
ju ničím neoznačili. Spoločenská atmosféra nebola 
v tom čase ešte najmä pod vplyvom niektorých médií 
existencii a aktivitám Rotary priaznivo naklonená. 
Prosperujúcu 18ročnú krásnu lipu zviditeľnili v Deň 
Rotary pamätnou tabuľou „Lipa storočnice Rotary“ na 
prírodnom kameni. 

Aktívne sa Dňa Rotary zúčastnili aj cykloturisti. Po 
štarte pred radnicou mesta zamierili na kúpele Sliač, 
kde sa stretli s cykloturistami z partnerského RC Zvo-
len. Po výmene vlajok a spoločnom obede diskutovali 
o ďalších spoločných podujatiach, napríklad o možnom 
spoločnom plese počas plesovej sezóny na Sliači.

Vyvrcholením kultúrneho programu bol vo večer-
ných hodinách Rotary Radničný koncert v Cikkerovej 
sieni starobylej radnice. Nezabudnuteľný program 
pripravili študenti a pedagógovia Konzervatória Jána 
Levoslava Bellu. Okrem potlesku patrilo mladým umel-
com aj záverečné standing ovation za vynikajúce spe-
vácke, baletné aj inštrumentálne výkony. Rotariáni 
venovali nadácii Pro Konzervatorium šek v hodnote 1 
 000 eúr pre rozvoj talentovaných žiakov. Druhý šek tej 
istej hodnoty bol udelený aj mladým folkloristom FS 
Urpín na materiálne vybavenie súboru. Pri čaši vína 
po koncerte ešte dlho doznievali emócie z kultúrneho 

zážitku večera, s osobným šarmom moderovaného 
našou členkou Monikou Pastuchovou, a spomienky 
na veľmi úspešný Deň Rotary. 

Koordinátor celého Rotary dňa bol náš člen Igor 
Patráš, PP, člen Výboru pre Public Image Dištriktu 
2240, ktorý pripravil modelový deň propagácie Rota-
ry, aký by sa mali snažiť zorganizovať všetky kluby 
v miestach ich sídla aspoň raz v roku. Celé podujatie 
moderovala a v sprievodnom slove predstavila aj his-
tóriu, úspechy a ciele Rotary, aktivity oboch Rotary 
klubov v Banskej Bystrici šéfredaktorka časopisu 
Priority Anita Fáková.

Vyvrcholením 
kultúrneho 
programu bol 
vo večerných 
hodinách Rotary 
Radničný koncert 
v Cikkerovej sieni 
starobylej radnice. 
Nezabudnuteľný 
program 
pripravili študenti 
a pedagógovia 
Konzervatória 
Jána Levoslava 
Bellu
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za pravdu a všechno ostatní s tím potom 
uvádět v soulad“ – rozuměj: používat to 
jako rozlišovací metr pravdy a nepravdy. To 
„uznané za pravdu“, to může být jakýkoliv 
první dojem, pocit, předsudek, první přijatá 
informace. Toto jádro je pak následně do-
konale podbudováno a obestavěno dalšími 
informacemi, vědomě i nevědomě, ale cíleně 
a účelově vybranými z onoho nepřeberného 
množství toho, co nám svět poskytuje. To 
vše se pak v naší mysli logicky a vědecky 
seřadí (teprve nyní začne fungovat naše 
vzdělání) a máte vědecké dílo, které bude 
pro mnoho dalších lidí a generací zjevenou 
Pravdou! Tak nějak vznikly ony „špalky“ 
knih, zakládající základní moderní politic-
koekonomické směry a učení, které stojí 
dnes proti sobě. 

Co s tím lze dělat? Ano, právě touto otáz-
kou jsme se ocitl na prahu exhorty, neboli 
povzbudivé řeči, a to tentokrát vánoční. Ten 
prodavač tedy onomu zákazníkovi něco pora-
dil, a to „něco“ rovněž nebylo k zahození. On 
mu poradil asi toto: „Pořiďte si k té věci tento 
doplněk, a tím tu disproporci překlenete.“ 
Nuže, zkusme něco takového nalézt i pro ten 
náš problém našeho neolitického myšlení!

„Sláva na výsostech Bohu, na zemi po-
koj, lidem dobrá vůle“ – to je nápis, který 
zanedlouho uvidíte nad vánočními betlémy. 
Pocházejí z Lukášova evangelia (2,14) a je to 
zpěv andělských sborů. Pravda, v některých 
překladech naleznete „…a na zemi pokoj 
lidem dobré vůle“, ale původní řecký text 
umožňuje i další překlady, přičemž všechny 
„platí“ a jsou v intencích daného zdroje. Ale 

stejně skálopevné jistotě své pravdy a práva! 
A jistě by nám to i stejně přesvědčivě vysvět-
lili, objasnili a dokázali, že právo je na jejich 
straně a zločinci jsou ti druzí, tedy případně 
i vy. Za tímto jevem se skrývá něco, co by 
bylo možné nazvat systémovou vlastností 
našeho myšlení. Ale – na jaké podmínky 
byla tato systémová vlastnost vyvinuta 
a konstruována? Jsou to ty, za kterých my 
ji používáme?

 Na takto položenou otázku by nám od-
pověděli odborníci zkoumající nejstarší fáze 
lidského myšlení, a jak jsem se jich já ptal, 
tak mně z toho vyplynul asi tento obraz: 
naše myšlení je výsledkem miliony let tr-
vající evoluce člověka, která ovšem v tomto 
případě zatím nikterak nepokročila za mlad-
ší dobu kamennou, tedy neolit, případně 
epochu lovců mamutů. To i statisíce let 
předchozí člověkovy existence na zemi, to 
byla doba plná nebezpečí, na která musel 
člověk reagovat tím, že dal rychle dohroma-
dy všechny dostupné informace a vytvořil 
z nich co nejdříve závěr a směrnici k akci, 
neproblematizované nějakým váháním 
či pochybami. Na tom, zda se mu to dost 
rychle povedlo, záleželo, zda ho ten dravec 
v jakékoliv podobě sežere nebo nesežere.

Lze říci, že na takové podmínky je naše 
mysl ještě i dnes konstruována, a s infor-
macemi pracuje naprosto stejně jako ten 
pračlověk z nějaké prvobytně pospolné 
tlupy. To platí pochopitelně i pro tu moji. 
Co to znamená? Vyjádřil to už kdysi dávno 
anglický politik a myslitel Francis Bacon: 
„Lidská mysl tíhne k tomu uznat něco rychle 

oučné příhody mohou člověka 
potkat kdykoliv a kdekoliv. Tak 
třeba jednou mně v kterési pro-
dejně domácích potřeb. Tam jsem 

byl svědkem toho, jak zákazník reklamoval 
zakoupené zboží. Obšírně vysvětlil proda-
vači, co že to dělá, tedy spíše co to nedělá, 
a dožadoval se vrácení peněz. Prodavač věc 
prohlédl, zamyslel se a pronesl slova, ve kte-
rých jsem okamžitě slyšel závažné rozezná-
ní, platné i jinde než pouze u tohoto pultu. 
Řekl: „Ale to na ty podmínky, za kterých vy to 
používáte,  není vůbec konstruováno!“ Vzpo-
mněl jsem si na to hned večer při televizních 
novinách, odkud se na mne vysypaly zprá-
vy hned z několika válčišť, zpráva o jednání 
parlamentu, nějaké té bouřlivé demonstraci 
a ještě několika děních tomu podobných. Ve 
všech bylo možné pozorovat jeden společný 
znak. Vždy tam proti sobě stojí dvě názorové 
fronty, hájící neochvějně svou spravedlivou 
věc. I taková zpráva vyvolává v lidské mysli 
jednoduchou a zákonitou reakci – obvykle se 
příjemce takové zprávy přidá k jedné z oněch 
proti sobě stojících stran, dá jí takříkajíc za 
pravdu. Bude to ta strana, jejíž věc se mu 
rovněž a jasně jeví být spravedlivá, ta strana, 
která má pravdu a je v právu! Až do onoho 
večera mně to v hlavě fungovalo také tak. 
A tu mně tam cosi „cvaklo“. Mně ta hlava tak 
dokonale pracuje, že jsem s úsudkem hotov 
„raz dva“ – ale jsou to ty podmínky, na kte-
ré je takové „rychlé myšlení“ konstruováno? 
Ono je to totiž s největší pravděpodobností 
tak, že příslušníci onoho druhého tábora, ti 
na té opačné straně fronty, došli k naprosto 

z domova

…a na zemi 
pokoj, lidem 
dobrá vůle!

Text: MILAN KLAPETEK

P

Pokus o povzbudivou  
promluvu neboli exhortu,  
a to v ladění vánočním.
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právě ta „dobrá vůle“, ta stojí za zamyšlení, 
a nyní, před Vánocemi, dvojnásob. Dobrá 
vůle, ať ji již budeme chápat v evangelijním 
smyslu jako boží vztah k člověku, či boží dar 
člověku, ta má a může svou mocí proměnit 
lidské srdce i mysl. Překonání oné mysli 
lovce mamutů v nás tou dobrou vůlí by spo-
čívalo v tom, že by nahodilé místo našeho 
narození a z toho vyplývající geopolitické 
zájmy, dojmy či křivdy nebyly oním jádrem, 
kterým budeme finálně všechno ostatní mě-
řit a rovnat. To někdy ovšem může zname-
nat i dramatický rozchod s tradicí, která drží 
pohromadě náš klan. Tím „pojivem“ bývá 
přečasto nenávist k těm… (dosaďte si sami)! 
To se dramaticky projevuje i na obou sou-
časných bojištích. Chceme-li se však hnout 
z tohoto nešťastného místa, a vyhodit toto 
Prokrustovo lože z naší hlavy, nelze jinak. 
Dobrá vůle by se zde projevila asi tak, že 
opustíme jednoduché černobílé schéma 
„pravdy a lži“, které je většinou chápáno tak, 
že pravdu máme My a ve lži žijí „voni“, takže 
nad nimi musíme zvítězit, rozuměj – zlikvi-
dovat je. Psycholog by nám zde připomenul 
i pozoruhodný fenomén, zvaný „konfirmační 
zkreslení“. To je právě ono. Znamená to, že 
člověk upřednostňuje informace, podporu-
jící jeho stanovisko, jeho názor. Děje se to 
podvědomě, a je schopna proti tomu něco 
udělat právě a pouze ona dobrá vůle, pova-
žující druhé za „sebe důstojnější“, jak píše 
apoštol Pavel v listu Filipenským.

Nenávistný svět je tím nebezpečnější, 
čím je vědečtější. Není problém dostat 
člověka z pralesa, je problém dostat prales 

z člověka. Věda nemá ve své moci lidské 
myšlení, věda mu pouze poskytuje zbraně 
a munici. Paleolitické politické stranické 
myšlení, které se neobejde bez obrazu ne-
přítele, to není něco, co by se dalo změnit 
trestáním, nátlakem či násilím. Jen dobrá 
vůle umožňuje člověku přeladit své myš-
lení z podmínek pravěké tlupy do souladu 
s podmínkami globální pluralitní civilizace. 
Jde asi o to uvědomit si, že v mysli každého 
z nás je náš jedinečný a neopakovatelný ob-
raz světa. V něm je onen jistý soubor vybra-
ných „fakt“ obestřen závojem našeho mýtu, 
naší osobní životní narace. S tím je spojeno 
to, že člověk tento svůj dosněný a domalo-
vaný prvek nevidí a nevnímá, ale o to jasněji 
ho dokáže vidět u těch druhých, kteří pak 
podle samozvaných bojovníků za pravdu 
„žijí ve lži“. I zde by dobrá vůle mohla po-
moci – i můj svět i svět každého z nás je náš 
osobní mýtopoetický konstrukt, kterému 
věříme jako pravdě. Nejde o to komukoliv 
ten jeho svět brát – dobrá vůle začne fun-
govat už tehdy, kdy si člověk tuto okolnost 
uvědomí, a spolu s tím i to, co z toho vy-
plývá: i ti tam na tom druhém břehu řeky 
či na druhé straně fronty jsou lidé jako my, 
jenomže to mají tak nějak jinak srovnáno 
v hlavě, i když stejně neoliticky jako my! 
Dobrá vůle může mít i podobu „kritického 
myšlení“, kterým je člověk schopen vady 
svého myšlení rozeznat.

Naše mysl je vyvinuta, či, chcete-li, kon-
struována na jiné podmínky, než ve kterých 
my žijeme. Funguje nám to ovšem dokonale 
a především rychle, ba přímo nebezpečně 

rychle. Tak, jak to potřeboval ten lovec 
mamutů. Ten prodavač tomu pánovi dobře 
poradil. Dobrá vůle je přesně to, co vyvolá 
v lidské mysli schopnost vidět svět i jinak 
než pouze prizmatem toho, co jsme „rychle 
uznali za pravdu“, a tím i schopnost vnímat 
naše společné lidství a náš společný lidský 
úděl, spočívající i v částečnosti a stranic-
kosti našeho poznání a vidění světa. Dobrá 
vůle by byl ten nejkrásnější a nejpotřebnější 
dar, který si můžeme přát, a který je nám 
ve vánočním Evangeliu i přislíben. 

Asi by bylo rovněž dobré poněkud upravit 
jedno známé rčení, a to třeba takto: Pravda 
a láska musí zvítězit nad lží a nenávistí, 
které jsou v nás. To původní znění je běžně 
chápáno zcela jednoduše neoliticky – mu-
síme s nimi, těmi zatracenými nositeli lži 
a nenávisti, zatočit, hrrr na ně! Pochopit to 
jinak, to vyžaduje dobrou vůli, a tím i schop-
nost vidět se jako část lidské mozaiky, ke 
které patří kamínky všech barev, my i ti jiní 
tam odtamtud. Věřme, že tato cesta je ote-
vřena a jsme na ni zváni. A proto – radostné 
Vánoce, ty svátky míru, pokoje a dobré vůle! 
A zdar Rotary, mohoucího a majícího být in-
kubátorem tohoto přiměřenějšího způsobu 
pochopení světa a člověkova poslání v něm.

Dobrá vůle by se 
zde projevila asi 
tak, že opustíme 
jednoduché 
černobílé schéma 
„pravdy a lži“, které 
je většinou chápáno 
tak, že pravdu 
máme my a ve lži 
žijí „voni“, takže 
nad nimi musíme 
zvítězit, rozuměj – 
zlikvidovat je
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FELLOWSHIP GOLF 

Druhý ročník 
Rotary golf 
turnaje 
na Svratce
Turnaj se konal 6. 10. 2023 a měl 
všechny předpoklady pro úspěšnou 
akci, kterou se také stal.
Text: MARIE JEHLIČKOVÁ

radiční večerní posezení v předvečer 
s pohoštěním a vínem hostitelské-
ho RC Valtice (Jaroslav Benda opět 

nezklamal), druhý den skvěle připravené 
hřiště s nezvykle krásným slunečným po-
časím (na Svratce prý většinu roku fouká 
vítr). 26 účastníků turnaje si zahrálo skvělý 
golf a poprvé v historii Rotary turnajů obdr-
želi vítězové 3D tištěné ceny. Organizátoři 
turnaje Luboš Spurný a Jiří Střelec pokryli 
všechny náklady turnaje z vlastních zdrojů, 
takže poplatky účastníků a dary sponzorů 
mohly být věnovány na benefiční účel, a tím 
bylo pořízení pianina pro ZUŠ ve Vysokém 
Mýtě. Celkový výtěžek ve výši 75 000 Kč 
umožní zakoupení i dalšího nástroje pro 
ZUŠ. Krásná akce, spokojení hráči a od pro-
since budou spokojeni i žáci ZUŠ ve Vyso-
kém Mýtě. Toto vše umožňuje golf.

T

z domova
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TIP 

Kokosy na Vianoce
Coquito je sviatočný kokteil z Portorika, 
ktorý stojí za ochutnanie.
Text: JOHN M. CUNNINGHAM, preklad: KAROLÍNA KOLLÁROVÁ

ento sviatočný nápoj je v Portoriku 
veľmi obľúbený. Mnohí ho prirov-
návajú k vaječnému likéru, napriek 

tomu, že veľa tradičných receptov vajcia ani 
neobsahuje. Coquito je výnimočné vďaka 
prísade, ktorá je veľkou súčasťou tradičnej 
kuchyne tohto tropického ostrova: kokosu. 
Práve s tým súvisí aj názov tohto nápo-
ja, keďže coquito po španielsky znamená 
„kokosík“. 

Delia Coloradová, prezidentka Rotary klu-
bu San Juan, tvrdí, že tento krémový nápoj, 
ktorý je často podávaný na vianočných ve-
čierkoch, sa pripravuje „naozaj jednoducho“. 
Deliina dcéra každý rok na Vianoce rozdáva 
fľaše coquita priateľom a susedom. V jej re-
cepte nájdeme kondenzované mlieko, za-
hustené nesladené mlieko, kokosové mlieko, 
kokosovú smotanu, rum z Portorika a na 
dozdobenie používa škoricu a muškátový 
oriešok. Výsledkom je „veľmi sladký a hustý 
nápoj, ktorý častokrát pomaličky popíjame 
zo štamperlíka,“ vysvetľuje Coloradová.

KULTÚRNA TRADÍCIA

Najstarší recept na prípravu coquita bol 
publikovaný už v 50. rokoch 20. storočia, 
no jeho pôvod je oveľa starší. Podobne ako 
vaječný likér i coquito možno pripraviť na 
viacero spôsobov. Coloradová si spomína, 
že keď bola malá, jej stará mama podávala 
coquito k rôznym vianočným jedlám, ako sú 
napríklad pasteles (platanovo-mäsové ko-
láče), pernil (pečené bravčové mäso), alebo 
piškótový koláč nasiaknutý vínom. „Coquito 
je veľkou súčasťou Portorika,“ vysvetľuje, 
„keďže je v našej kultúre asi tak významné 
ako piña colada.“

SLADKÝ ŽIVOT

Coloradová hovorí, že tento nápoj má zá-
zračnú schopnosť spájať ľudí. „Ak máte 
v chladničke fľašu coquita, vždy sa o trošku 
môžete podeliť s neočakávanými hosťami,“ 
radí. „A keď ste sami doma a nudíte sa, dú-
šok coquita vám určite prinavráti dobrú 
náladu“.

T

ze světa

edávno jsem se vrátil z Rotary Insti-
tutu v Bukurešti, kde jsem měl tu čest 

přednášet o Vocational Training Teams, což je 
samo o sobě zajímavé téma, ale to si necháme 
na někdy jindy. Rotary Instituty jsou takové 
vzdělávací konference, kde zaznívají mnohá 
témata a dá se tam velice dobře se nechat in-
spirovat pro další práci. Jako každá konferen-
ce má svůj tým dobrovolníků, kteří jí pomáhají 
s organizací. V případě institutu v Bukurešti to 
byl ve velké míře Rotaract. Když jsem je za to 
chválil, tak mi řekli, že je to normální a že vždy 
najdou dobrovolníky na akce z jejich základ-
ny tří tisíc rotarakťáků. Ano, čtete správně, 
tří tisíc. Můžete namítnout, že Rumunsko je 
větší než ČR a SR dohromady, a máte pravdu. 
Obyvatel totiž mají 19 milionů, proti našim 
15. Takže ve srovnání s nimi bychom měli mít 
něco přes dva tisíce členů Rotaractu. Jsme ale 
desetinásobně menší.

Jelikož jsem si myslel, že oni dělají něco 
zcela jinak než my, požádal jsem, spolu 
s Monikou Kočiovou, o schůzku u kávy s re-
prezentantem jejich Rotaractu a snažili jsme 
se najít, co dělají jinak. Z toho jednoho kafe 
se vyklubalo nakonec více a my oba jsme se 
ptali na vše, co nás zajímalo. K mému napro-
stému úžasu se ukázalo, že nedělají nic jinak 
než my. Takže jsme si nějaké návody na to, jak 
zdesetinásobit členství, nepřinesli. Musím se 
tedy zamýšlet, proč by rumunští studenti (pro-
tože Rotaract je převážně o vysokoškolských 
studentech) měli být tak moc jiní než ti čeští 
a slovenští. Proč by pro ně pomáhání ostatním 
a vlastní osobnostní a profesní rozvoj měl 
být důležitější než pro ty naše. A proč by ti 
naši neviděli prestiž a možnosti, které velká 
rodina Rotary nabízí. Myslím, že nám nezbývá 
než se vracet zpátky k základním hodnotám. 
K podpoře mladých místními kluby, kde to 
možná znamená vystoupení z komfortní zóny 
a trochu práce s přenášením zkušeností. A to 
oběma směry, protože naši mladí nám mají 
co nabídnout. Alespoň určitě tolik, kolik my 
jim. Z naší strany musí proudit zkušenosti, 
mentoring a pochopení. Nazpět nám jdou nové 
technologie, nový pohled na „staré“ problémy 
a odpovědnost nové generace za budoucnost. 
A když to nezvládneme, tak půjdeme cestou 
dinosaurů. Aby to tak nebylo, potřebujeme 
hodně úsilí a trochu toho štěstí. A jak se říká 
ve filmu Cesta do hlubin študákovy duše: Co je 
to štěstí? Muška jenom zlatá!

CESTA DO HLUBIN  
ŠTUDÁKOVY DUŠE ANEB 
PROČ JSOU RUMUNI 
LEPŠÍ NEŽ MY

N

IPDG GEORGE J. PODZIMEK

JAK TO VIDÍM JÁ
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Meeting, na kterém jsme se rodičům a outboundům (budoucím 
výměnným studentům) snažili zodpovědět přesně takovéto 

otázky, se letos konal 5. 11. 2023 v Třebíči. V rámci dopoledního pro-
gramu seznámil František Ryneš, bývalý guvernér našeho česko-
-slovenského Rotary distriktu 2240, přítomné s historií a současnos-
tí Rotary. Ondrej Kollár ve svých přednáškách představil program 
Rotary Youth Exchange a hovořil o pravidlech hostování studentů. 
Karel Jelínek pak připojil svoje konkrétní zkušenosti s hostováním.

V průběhu dopoledne proběhly také prezentace výměnných stu-
dentů. Posluchači mohli například zjistit, jak se žije v Austrálii, jaké 
speciality vaří babičky na Tchaj-wanu nebo jaké je to odmaturovat 
na americké high school. Svou prezentaci měl také Tommy Erickson, 
kterého hostí Rotary klub Třebíč, hovořil v češtině o tom, jak se 
mu líbí v Česku a co zde zažil. Zážitky z první ruky zprostředko-
valy skypové hovory se studenty, kteří jsou aktuálně v zahraničí, 
například se studentkami v Jižní Koreji či Austrálii. 

Po obědě následovaly další prezentace bývalých výměnných stu-
dentů, například o tom, jaké je to jíst celý rok italské jídlo, a skypové 
hovory se studenty z Brazílie, Tchaj-wanu, Kolumbie, Mexika a USA. 
Bývalá výměnná studentka Michaela Kulichová představila proble-
matiku kulturního šoku, se kterým se potýká na výměně většina 
studentů. Opomenut nebyl ani pojem obráceného kulturního šoku. 
Do prezentace kulturního šoku se letos velmi aktivně zapojili i in-
boundi (zahraniční studenti v Česku a na Slovensku), kteří pomohli 
s praktickou ukázkou. Program zakončil svou přednáškou Jaromír 
Barák, který hovořil o možnostech, jež Rotary nabízí, o povinnos-
tech, které budou studenti mít v následujících měsících, stručně 
seznámil přítomné s procesem vyplňování přihlášek, se zeměmi, 
do kterých je možné vycestovat, a dalšími důležitými informacemi.

Se studenty se znovu setkáme během Orientation Meetingu II, 
který proběhne poslední víkend listopadu v Kroměříži, kde vážní 
zájemci o výměnu projdou pohovory a podrobně se seznámí s vy-
plňováním přihlášky na výměnu.

TŘEBÍČ 

Orientation 
Meeting I
Co je to Rotary? Kam všude může vycestovat vaše dítě? 
Jak se hostí výměnný student? To jsou pouze některé 
otázky, které se honí hlavou rodičům, když vezou své 
děti na první Orientation Meeting před výměnou.
Text: MICHAELA KULICHOVÁ, 
foto: ANNABELA ŠIMKOVÁ, LINDA VÍTOVÁ
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Výměna je tím, co nás všechny spojuje. Spojuje nás zkušenost 
s životem v jiné zemi, odloučení od našich rodin, hledání no-

vých kamarádů, učení se nového jazyka, budování nového života 
tisíce kilometrů od domova... Většina z nás by se bez účasti na Ro-
tary Youth Exchange nikdy nepotkala, ale díky tomu, že jsme vyjeli 
na výměnu, nás osud svedl dohromady a dal vzniknout mnohdy 
nerozlučným přátelstvím.

Letošní meeting byl o to výjimečnější, že se nám vrátili první 
reboundi poté, co byl program obnoven po pandemii covidu. My 
jsme tedy měli tu možnost setkat se znovu v Křižanově, přivítat 
mezi sebe nové tváře a vyslechnout si jejich příběhy. 

Meeting se konal 13.–15. 10. 2023 již v tradiční lokalitě, středisku 
Drak v Křižanově. V pátek večer jsme se sešli ke společné večeři 
a hned bylo poznat, že se reboundi rádi vidí poté, co se rok neviděli. 
Bylo vidět, že i přestože se před výměnou setkali pouze jednou, jsou 
z nich dobří přátelé a mnozí z nich zůstali v kontaktu při výměně i po 
ní. Po večeři nám reboundi přednesli prezentace o svých výměnách 
v zahraničí. Každý rok je skvělé poslouchat o zážitcích ostatních, 
vždy rádi slyšíme, že si studenti výměnu užili a čemu všemu se za 
ten rok naučili.

V sobotu po snídani nastal čas na teambuildingovou soutěž. 
V týmech složených z reboundů a rotexáků jsme se vydali na stezku 
plnou zábavných úkolů rozmístěných v okolním lese. Cílem hry 
nebylo pouze vyhrát, ale především se poznat navzájem, popoví-
dat si nejen o zážitcích, ale i strastech, které studenty na výměně 
potkaly. Počasí nám letos vyšlo skvěle, nepršelo, co víc jsme si 
mohli přát. Po skončení oficiální teambuildingové aktivity se usku-
tečnila ještě neoficiální houbařská soutěž, při které se unavili i ti, 
které neunavily hry v lese. Ve večerních hodinách byl reboundům 
prezentován Rotex a Rotaract jako možnosti, jak pokračovat ve 
spolupráci s Rotary a výměnou mládeže. Věřím, že si Rebound 
Meeting všichni užili a že se s mnohými novými tvářemi nevidíme 
na podobných akcích naposledy.

Tento víkend je výjimečný v kalendáři každého bývalého 
výměnného studenta. Je to víkend, kdy se setkáte 
s ostatními, nyní již bývalými výměnnými studenty, tedy 
reboundy, kteří se před pár měsíci vrátili ze zahraničí.
Text: MICHAELA KULICHOVÁ, 
foto: ANNABELA ŠIMKOVÁ, LINDA VÍTOVÁ

TŘEBÍČ 

Rebound 
Meeting 2023
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LETNÍ KEMPY 2023

TÉMĚŘ MĚSÍC NA TCHAJ-WANU
Zuzana Bartošková
RC Plzeň Beseda

V červenci jsem díky Rotary 
měla možnost jet na Tchaj-

-wan. Cestou jsem se vlastně do-
stala do minulosti, protože tam 
teď mají kalendářní rok 112. Kalen-
dář totiž počítají od založení Čín-
ské republiky. Ale jinak se člověk 
dostane do 22. století, díky robo-
tům/číšníkům v restauracích nebo 
nejrychlejšímu výtahu na světě 
v nejvyšší budově Taipei 101. Před 
restauracemi se nacházejí akvária 
na chování krabů, raků a žab, aby 
maso bylo co nejčerstvější. Výlety 
na kole byly skvělé. Výlet byl na ji-
hovýchodě Tchaj-wanu, kde žijí 
hlavně domorodí obyvatelé a je 
zde mnoho křesťanských kostelů. 
Viděli jsme i opičky, které se na 
lesních cestách houpaly na stro-
mech. Dohromady jsme najeli přes 
900 km. Nejvíce mě potěšilo vidět 
84letého pana Ted Fu, který ve 
svém věku svištěl jako vichřice, 
a musím přiznat, že byl vždy rych-
lejší než já. Na naší cestě na kole 
kolem Tchaj-wanu se nám kolem-
jdoucí ukláněli na znamení re-
spektu a neustále křičeli gi, go, 
go! Předposlední den jsem měla 
krásnou možnost setkat se se svý-

mi dvěma kamarády, které jsem 
potkala na dlouhodobé výměně 
v Brazílii před šesti lety.Také nikdy 
nezapomenu na sladkou zmrzlinu 
s kukuřicí, bramborami a fazolemi. 
Tchaj-wan byl pro mě jako jiná pla-
neta a každému bych vřele dopo-
ručila návštěvu. Jsem vděčná Ro-
tary za tuto jedinečnou příležitost.

YOUTH CAMP ROSLAGEN 2023 
Lukáš Chrastina
RC Zlín

Noví přátelé, krásná příroda, 
sportovní zážitky i dobré jídlo. 

Tak by se ve zkratce dal charakteri-
zovat letní kemp ve švédském Ro-
slagenu. A nejen to. Byla to pro mě 
hlavně skvělá zkušenost, že se 
můžu v šestnácti vydat sám na ces-
ty. Kempu se nás účastnilo šest. 
Kromě tří Čechů také Španělka, 
Britka a Tchaj-wanka. Bydleli jsme 
v hostelu uprostřed přírody v ma-
lém přístavním městě Kapellskar 
u Baltského moře, které je vzdálené 
asi dvě hodiny jízdy od Stockholmu. 
Během týdenního pobytu ve druhé 
polovině srpna jsme prozkoumali 
Stockholm s místním průvodcem, 
který nám ukázal to nejlepší z hlav-
ního města. Kromě památek jsme 
navštívili i vůbec první obchodní 

dům IKEA. Další den jsme objevova-
li krásy Stockholmského souostroví 
z kajaků. Asi největším zážitkem 
byla návštěva zábavního parku Gro-
na Lund, kde jsme strávili několik 
hodin i se studenty z USA. Společně 
jsme vyzkoušeli všech třicet adre-
nalinových atrakcí a na některých 
jsme byli i pětkrát. V jednom z nej-
větších měst oblasti Roslagenu 
Norrtalje jsme strávili den na pad-
dleboardech. Projeli jsme několik 
kilometrů na zdejší řece, která ústí 
do moře. Musím říct, že i švédská 
kuchyně je moc dobrá. Vyzkoušeli 
jsme toho hodně od tradičních ma-
sových kuliček přes ryby až po bar-
becue. Moje první zkušenost s Ro-
tary kempy byla skvělá a věřím, že 
nebyla poslední. 

VIHTI NUMMELA CAMP 2023
Anna Jandačová
RC Beroun

Začátkem července jsem pro-
žila nezapomenutelných čtr-

náct dní ve finské obci Vihti Num-
mela nedaleko Helsinek. Měla 
jsem tu možnost pobýt jak v rodi-
ně, tak i druhý týden s dalšími 
účastníky z dvanácti různých koutů 
světa. Díky nabitému programu, 
který se skládal od šnorchlování 
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Během druhé 
poloviny 
pobytu jsme 
byli ubytováni 
u jezera Enäjärvi 
v typickém 
finském 
penzionu
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a pádlování na finských jezerech 
po létání v ultralehkých letadlech 
s výhledem na nekončící lesy, jsem 
přesvědčená, že toto rozhodně ne-
byl můj poslední kemp s organizací 
Rotary. Už první týden jsem se kul-
turně rozvíjela díky širokým infor-
macím od mé hostující rodiny, kte-
rá mě například vzala na výlet do 
hlavního města Helsinky nebo po-
skytla zážitek v jedné z nejstarších 
tzv. ,,kouřových” saun, které jsou 
pro obyvatele Finska takovou nut-
ností jako pivo pro Čechy. Během 
druhé poloviny pobytu jsme se roz-
loučili s rodinami a byli ubytováni 
v typickém finském penzionu u je-
zera Enäjärvi. Na přednáškách 
jsme se dozvídali spoustu informa-
cí o obnovitelné energii, vyzkoušeli 
si řídit loď, dělali spoustu ohýnků 
za bílých finských nocí, kdy je i ve 
tři hodiny ráno světlo, ale hlavně 
jsme se všichni ihned skamarádili. 
Největším zážitkem bylo však pro 
mě vidět tolik lidí z jiných zemí 
a kultur pohromadě. Nejenom že 
jsem se mohla zdokonalovat v an-
gličtině, ale hlavně jsem si uvědo-
mila, jak moc si vážím té možnosti 
seznámit se s tolika odlišnými 
osobnostmi a i přesto si se všemi 
tak rozumět, že po čtrnácti dnech 
bylo loučení stejně těžké jako ode-
jít ze staré školy.

THE BEST OF HOLLAND 2023
Filip Janeček
RC Pardubice

Letos na začátku prázdnin 
jsem se zúčastnil kempu 

v Holandsku. Během 15 dní jsem 
navštívil tři rodiny ve třech oblas-
tech po celém Nizozemsku. První 
rodina byla u Amsterdamu, druhá 
u města Breda a třetí u města Ni-
jmegen. V průběhu celého kempu 
jsem zažil spoustu krásných zážit-
ků. Nejvíce mě asi bavila jízda po 
moři na raftu a bodyboardech, 
nebo když jsme navštívili obrov-
ský zábavní park Efteling a strávili 
tam celý den. Všechny rodiny mě 
braly na krásná místa, do luxus-
ních restaurací a mohl jsem si vy-
zkoušet mnoho nových věcí. Na-
příklad jsme byli hrát golf nebo 
jsme se svezli na záchranných lo-
dích po moři. Celkově musím říct, 
že organizaci kempu všechny Ro-
tary kluby zvládly na jedničku. 
Moc se mi v Holandsku líbilo, je to 
krásná země a jsem moc rád a vá-
žím si, že jsem tam mohl strávit 
čas se super skupinou, poznat 
nové lidi a místa.

DISCOVER ANATOLIA XVIII
Lucie Lindovská
RC České Budějovice

V rámci Rotary Youth Short-
-Term Exchange programu 

jsem na začátku letošních prázd-
nin absolvovala kemp, během kte-
rého jsem procestovala téměř celé 
Turecko. Poznala jsem 13 úžas-
ných lidí, kteří těch 14 dní v zahra-
ničí dokázali udělat těmi nejlepší-
mi v mém životě. Společně jsme 
poznali místní kulturu a seznámili 
se s místními obyvateli, díky kte-
rým jsme pocítili opravdovou tu-
reckou atmosféru. Ochutnala jsem 
celou řadu tradičních pokrmů 
a dezertů, což mě jen přesvědčilo 
o tom, že turecká kuchyně je 
opravdu skvostná. Skrz 7 měst, 
mnoho historických i moderních 
památek a místní kuchyni jsme 
poznali pravou podstatu oné země 
ležící na poloostrově Malá Asie. Po 
celou dobu nás doprovázel prů-
vodce nebo někdo z Rotary, kte-
rý se o nás staral a se vším nám 
pomohl či poradil. Z kempu si od-
náším nejenom cestovatelské zku-
šenosti, ale i nezapomenutelné 
zážitky a přátelství sahající do 
všech koutů světa. Jednou větou 
bych to popsala takto: „Byla to 
prostě paráda!“ 

DISCOVER MILANO 2023
Veronika Míková
RC Tábor

V červnu jsem i s drobnými 
obavami a pochybnostmi od-

jela na Rotary camp do Milána. 
Uběhlo dlouhých sedm let od doby 
mého prvního a také do letoška 
posledního kempu, mých prvních 
kroků v Rotary. Tenkrát jsem si 
řekla, že na kemp pojedu už poka-
ždé, co to půjde, a vidíte, kde jsem 
teď. O sedm let starší a pár dalších 
Rotary zážitků bohatší. Po roční 
výměně v Brazílii a covidu jsem si 
konečně, ve 22 letech, řekla „teď 
anebo nikdy“. A i když jsem měla 
strach z toho, že na kempy už jsem 
moc stará, a že už si to nikdy ne-
můžu užít tak, jako tenkrát v pat-
nácti, opak byl pravdou. Památky, 
italské jídlo, víno, západy slunce, 
10 dní, 12 lidí a 4 Rotary kluby. Ať 
už jsme chodili po muzeích zná-
mých návrhářů či designérů, obdi-
vovali divadla a katedrály nebo jeli 
lodí na ostrov a koukali na nejhez-
čí přírodu, vždycky jsme se hodně 
smáli. Nejlepší zážitky byly samo-
zřejmě ty, které jsme si vyzkoušeli 
na vlastní kůži a které mi tedy vů-
bec nešly, jako například výroba 
vlastní pizzy nebo profi focení 
v salónu italské návrhářky. A i když 
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hal v Římě a jeho okolí. Pro mě 
jako zapáleného historika tak 
byla návštěva památek, jako je 
Koloseum, bazilika sv. Petra ve 
Vatikánu či Hadrianova vila, úžas-
ným zážitkem. Vzhledem k tomu, 
že kemp probíhal v období letoš-
ních teplotních rekordů, druhý tý-
den nabídl vítanou změnu pro-
středí zaštítěnou klubem 
z Terraciny. Terracina je malebné 
přímořské městečko obklopené 
horami, a tak nabízelo přívětivější 
klima. Nemyslete si, ale že jsme 
celý týden leželi jen u moře, kou-
pání jsme zvládli i z lodě jednoho 
člena klubu. Samozřejmě nás 
také čekaly další aktivity, asi nej-
zajímavější byla návštěva chovu 
čmeláků, kde jsme se dozvěděli 
vše o této zajímavé profesi od 
vlastního chovu až pod následný 
prodej a užití čmeláčích rodin 
k umělému opylování plodin. Měli 
jsme také možnost ochutnat nej-
různější speciality připravené 
z plodů moře. Rád bych poděko-
val Rotary klubu Prostějov, který 
mi umožnil prožít tyto dva výji-
mečné týdny.

HIKE & FUN IN THE HEART 
OF THE ALPES IN TIROL
Amélie Polanová
RC Brno

Bydlela jsem ve skvělé rodi-
ně, která se o mě starala jako 

o vlastní. Každý den jsme měli 
program na různých místech 
a s různými lidmi z RC Schwaz. 
Nejlepším programem za mě byla 
prohlídka muzea Swarovski! Jeli-
kož jsem byla na hiking campu, 
tak k tomu samozřejmě patřilo 
i chození po horách, které bylo 
skoro každý den a na posledních 5 
dní pobytu se odjelo z rodin a spali 
jsme přímo v horských chatách, 
každý den na jiném místě. Z těchto 
5 dní mám nejlepší zážitky i přes 
to, že to bylo velmi fyzicky nároč-
né a opravdu jen pro zdatné spor-
tovce. Užila jsem si to i díky partě, 
se kterou jsem strávila celých 14 
dní a těžko se mi s nimi loučilo. 
Děkuji celému Rotary Youth Ex-
change a obzvlášť panu Janu Bíl-
kovi, který měl trpělivost a vše mi 
pomohl zařídit. Bylo to neuvěřitel-
ných 14 dní plných nezapomenu-
telných zážitků. Věřím, že to není 
můj poslední pobyt s vámi. Děkuji!

program byl skvěle koncipovaný, 
tak to nikdy není to hlavní, vždyc-
ky jsou to lidi, kteří vytváří vzpo-
mínky a kteří mi tak chybí. A kro-
mě mých nových kamarádů. 
Posílám jedno velké děkuji.

CAMP ROME LAZIO CITIES & SEA
David Jahn
RC Prostějov

Letošní začátek prázdnin 
jsem měl možnost strávit 

díky Rotary dva týdny ve střední 
Itálii. Podobného kempu už jsem 
se zúčastnil v minulosti, a tak 
jsem měl představu, co mě čeká. 
Tento kemp však předčil všechna 
má očekávání. První týden probí-

Tomáš Smutný, RC Brno Distrikt 9660, Austrálie

Na mém výměnném pobytu v Austrálii jsem už skoro čtyři 
měsíce. Žiji zde ve městě s názvem Lake Macquarie, které je 

součástí města Newcastle v New South Wales. Už od prvního dne 
mého pobytu zde jsem přemýšlel, že bych tuto oblast chtěl blíže 
poznat a nejlepší způsob, jak na to, byl běh. Po přípravách a malém 
tréninku přišel čas tento běh uskutečnit. V tu dobu jsem se na 
krátkou dobu přestěhoval do rodiny jednoho z rotariánů z mého 
host klubu s názvem Warners Bay, Barryho Knowelse. Také navr-
hl, že je škoda uskutečnit tento běh bez důvodu, když bych mohl 
tuto událost využít pro dobrou věc. A tak jsme přišli s nápadem 
charitativního běhu pro END POLIO NOW. Polio je v Česku známo 
jako dětská obrna a v tuto dobu je již pouze ve dvou zemích na 
světě, a to v Pákistánu a Afghánistánu, a jsme blíže než kdy jindy 
ke konečnému vymýcení této nemoci. Rotary kluby po celém světě 
se snaží vybrat co nejvíce peněz pro zbavení se tohoto viru, a tak 
jsem se rozhodl, že také přiložím ruku k dílu. Můj běh začal v sobotu 
11. 11. 2023 v 5.30 ráno a skončil v 8:30 večer na tom samém místě, 
kde započal. Celkový čas na trati byl 12 hodin další tři byly strávené 
ceremoniálem, fotografiemi a rozhovory. Celková uběhnutá vzdále-
nost činila 86 km, převýšení 900 m, průměrná teplota 29 °C. Za tuto 
dobu jsme již stihli vybrat 566 AUD = 8 280 Kč, a nové příspěvky 
stále přicházejí. Navíc každý dolar bude znásoben dalším dolarem 
od rodiny Billa a Melindy Gatesových, kteří jsou součástí nadace 
pro vymýcení dětské obrny. 

RYE 

END POLIO NOW RUN

7

8

I když jsem měla 
strach z toho, 
že na kempy už 
jsem moc stará 
a že už si to 
nikdy nemůžu 
užít jako tenkrát 
v patnácti, opak 
byl pravdou
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INTERNATIONAL YOUTH CAMP 
HAMBURG-LÜBECK-SCHWERIN
Nina Straková
RC Bratislava Danube

Moja cesta do Nemecka sa za-
čala 8. júla na viedenskom le-

tisku. Plná očakávaní, ale aj mier-
neho rešpektu pred cestou som 
držala v ruke letenku, na ktorej stá-
lo Wien–Hamburg. Na tento mo-
ment som sa tešila už veľmi dlho. 
Po pristáti v Hamburgu som sa 
stretla s mojou host family, aj 
s dievčaťom z Taiwanu. Neskôr som 
sa stretla aj s ostatnými, ktorí bý-
vali v rovnakom meste ako ja. Prvý 
týždeň som strávila v host family, 
kde som mohla vidieť ako funguje 
ich normálny život. Išla som s nimi 
na bike tour, mala som možnosť ísť 
do kina s Nemcami, zažiť triatlon 
v Hamburgu, kúpanie v jazere... 
Jednoducho, užívať čas s nimi. Veľ-
mi rada na to spomínam. Druhé dva 
nasledujúce týždne som bývala 
v Lübecku-Hansestadtu. Po týždni 
môjho pobytu v Nemecku som sa 
stretla so všetkými účastníkmi tá-
bora. Každý deň sme mali možnosť 
sa stretnúť s rôznymi Rotary klub-
mi, ktorí sa podieľali na fungovaní 
tábora, a o niečo tak možno lepšie 
spoznať rotariánov. Program bol 
veľmi nabitý. Podarilo sa nám vyťa-

žiť z tábora čo najviac. Navštívili 
sme Berlín, kúpali sa v Baltskom 
mori, zažili festival na Travemünde, 
spoznali Hamburg cez bike tour,  
skúsili vodné športy. No, najviac sa 
mi páčilo, keď sme sa kúpali v Ost-
see – Baltskom mori – a na muziká-
li Leví kráľ v Hamburgu. Aj keď po-
časie nebolo na našej strane, každý 
deň pršalo, tak si myslím, že všetci 
sme boli veľmi radi, že sme sa moh-
li stretnúť a utvoriť si medzi sebou 
skvelé priateľstvá. Ešte dlho bu-
dem spomínať na tento krásny čas 
strávený v Schleswig-Holstein. Bis 
Bald (do skorého videnia)! Veľmi 
rada by som sa chcela poďakovať 
RC Bratislava Danube za sprostred-
kovanie a spríjemnenie leta. 

DEMOCRACY, FOOD AND NATURE
Adam Rychnovský
RC Jihlava

Tento rok jsem se v první polo-
vině srpna zúčastnil 2týdenní-

ho pobytu v Dánsku. Náplní kempu 
byly příroda, jídlo a demokracie. 
Téma jídlo může být trochu zavádě-
jící, člověk by si mohl myslet, že 
jsme ochutnávali nová tradiční dán-
ská jídla, kemp byl ale zaměřen tro-
chu jinak. Soustředil se spíše na ob-
jasnění procesů, díky kterým se 

některá jídla dostávají na naše sto-
ly. Podívali jsme se tak na velké 
množství farem nebo na místo, kde 
zpracovávali obilí. Často jsme si 
sami jídlo vařili a připravovali. Co se 
tématu demokracie týče, zaměřili 
jsme se jak na její aktivní stánku, je-
likož jsme si ve skupinkách vytvořili 
vlastní vysněné státy, tak i na její 
poznání v rámci teorie a zasazení do 
historického kontextu, byli jsme na-
příklad na přednášce tamního sta-
rosty. Téma příroda jsme pokryli 
procházkami do dánských lesů 
nebo jízdou na kánoích. Jelikož jsme 
na kempu všichni byli starší, dostali 
jsme prostor pro vlastní program. 
Tento čas jsme tedy využili k utužo-
vání kolektivu. Díky tomu vzniklo, 
hlavně mezi námi kluky, silné přá-
telství, kterého si hrozně cením.

VALTELLINA IRON CAMP 2023
Ondřej WAGNER
RC Písek 

I letos se Rotary klub Sondrio 
rozhodl uspořádat letní tábor, 

ovšem v trochu jiné podobě než 
každý rok. Cílem tohoto tábora ne-
bylo jen poznat okolí města Son-
drio, ale zároveň prověřit fyzické 
schopnosti každého z účastníků. 
Program byl opravdu výživný, ale 

první dny byly spíše lehčí, absolvo-
vali jsme prohlídku města Bormio 
a podnikli různé teambuildingové 
aktivity, které nás měly připravit 
na budoucí zážitky. Po pomalejším 
začátku přišla již první výzva, pro-
jet celé údolí Valtellina ve dvou 
dnech na kole, od jeho začátku 
u Lago di Cancano až po jeho ko-
nec u Lago di Como, což je celkem 
asi 140 kilometrů. Další aktivitou 
v pořadí byla kanoistika, jeli jsme 
z města Lecco do vesnice Verceia, 
kde jsme přespali a odkud nás dal-
ší den čekal start nejnáročnější 
části kempu. Tím byl šestidenní 
trek Sentiero Roma, při kterém 
jsme spali na chatách a pokořili 
horská sedla ve výšce až 3 000 m 
n. m. Trek byl poměrně fyzicky 
i technicky náročný, měli jsme ale 
doprovod v podobě zkušeného 
horského vůdce, který v případě 
potřeby pomohl či poradil. Trek 
jsme zakončili v Sondriu, kde už na 
nás čekaly naše hostitelské rodiny 
a odměna v podobě vynikajícího 
jídla. Zbývající dny se nesly spíše 
v duchu odpočinku, vyzkoušeli 
jsme si sailing na jezeře Como 
a zhlédli mistrovství světa v raftin-
gu. Celkově mohu kemp zhodnotit 
jako výborně zorganizovaný, s růz-
norodým programem, za což patří 
organizátorům kempu velký dík.
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Heidi Miklóšiková RC Košice Classic

Moja cesta sa začala na letisku vo Viedni, kde som sa rozlúčila 
s mojimi rodičmi a vydala sa na let do Paríža, po ktorom ma 

čakal 13 a pol hodinový let do Argentíny. Na letisko v Buenos Aires 
som priletela začiatkom júla, kde ma privítala moja host rodina. 
Keďže Argentína sa nachádza na južnej pologuli, júl a august sú 
pre nich najchladnejšie mesiace v roku, čiže pred východom z le-
tiska mi moja host mama musela požičať jej bundu. Nasledovala 
7hodinová cesta do mesta, ktoré sa na najbližšie 2 mesiace stalo 
mojím domovom. Mesto, kde bývala moja host rodina, sa nachá-
dzalo blízko hlavného mesta provincie – Santa Fe. Prvé dni som 
si zvykala na časový posun, nové prostredie a spoznávala nových 
ľudí. Veľká zmena bola, že kým si študenti na Slovensku užívali let-
né prázdniny, ja som musela navštevovať školu. Za túto skúsenosť 
som veľmi vďačná, pretože som zažila úplne iný školský systém, 
stretávala sa s mojimi kamarátmi a aj si precvičovala španielsky 
jazyk, ktorý som pred mojou výmenou vôbec neovládala. Moja host 
rodina ma zobrala na viacero výletov, vrátane vodopádov Iguazu (aj 
z argentínskej aj brazílskej strany), kde sme po ceste navštívili aj 
Ruinas San Ignacio, Minas de Wanda a miesto, kde sa vyrába mate 
(bylinkový nápoj, ktorý Argentínčania pijú pri každej príležistosti). 
Na prelome júla a augusta som sa zúčastnila Rotary campu, kde som 
spoznala výmenných študentov z celého sveta, ochutnala národné 
jedlá ostatných krajín, predstavila sa po španielsky a zatancovala 
národný tanec (karičku). Počas mojej výmeny som ešte navštívila 
druhé najväčšie mesto Argentíny – Cordobu – a pred mojím odletom 
domov aj Rosario, mesto, kde sa narodil Messi, a hlavné mesto Buenos 
Aires. Teraz očakávam výmennú študentku z Argentíny a budem sa 
jej snažiť ukázať čo najviac z našej krajiny a kultúry.

Marie Ševěčková RC Poděbrady

Před koncem školního roku k  nám přiletěla moje výměn-
ná studentka Emma. Zajímá se o klasickou hudbu a histo-

rii, což byl také hlavní důvod, proč si vybrala Českou republiku. 
V průběhu 4 týdnů jsme navštívili nespočet muzeí, hradů a zám-
ků. Jeli jsme na dovolenou do maďarských lázní, strávili jsme den 
chozením po budapešťských památkách. Měli jsme nespočet pik-
niků, hezkých klidných večerů a koupání plného smíchu. Moje 
sestra vzala Emmu na operu Don Giovanni do Stavovského diva-
dla, byla naprosto nadšená. Byli jsme kempovat s kamarádkami 
v Poděbradech. Pár celých dní jsme si užívali krásy Prahy. Vzali 
jsme Emmu do českého muzea hudby, kam se chtěla moc podí-
vat. Emmě evropské jídlo moc chutnalo. Prohlásila, že všechno 
jídlo, dokonce i to typicky americké, děláme lépe. Po všech těch-
to zážitcích jsme odletěli z Prahy do Washingtonu DC, kde jsme 
potkali tatínka a strýce Emmy. Byli jsme tam čtyři dny, během 
kterých jsme stihli projít skoro všechna muzea a  nejdůležitější 
památky. První kulturní šok nastal ihned po příletu, všichni se se 
všemi chtějí bavit a jsou až nad míru milí. Poté jsme přeletěli do 
největšího města Minnesoty Minneapolis, kde nás vyzvedla vý-
měnná maminka. Jelikož je Minnesota stát 10 000 jezer, byli jsme 
se koupat skoro obden. Navštívili jsme několik státních parků. 
Byli jsme i kempovat. S celou rodinou jsme strávili den v Mall of 
America, největším nákupním centru celého USA, kde mají hor-
ské dráhy a spoustu dalších zajímavých zábavných aktivit. Vzali 
mě v Minneapolisu do Institute of Art, což byla velice krásná ga-
lerie, a v Saint Paul do muzea vědy, které bylo úžasné. Jsem moc 
vděčná Rotary klubu Poděbrady, že jsem měla tuto příležitost. 
Rodinná výměna mi dala mnoho skvělých zážitků a  poznatků 
o  americké kultuře. Poznala jsem mnoho zajímavých lidí. Roz-
hodně jsem tímto získala plno životních zkušeností. 

RODINNÉ VÝMĚNY

ARGENTÍNA 

2 MESIACE V ARGENTÍNE
SPOJENÉ STÁTY 

LÉTO S EMMOU

z domova
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VZPOMÍNKA 

Tak trochu český 
a slovenský rotarián
„Honda, chech it out!“ To byla zpráva, která mi přišla z USA od rotariánské 
přítelkyně Patty Stirk (vedoucí jednoho z GSE teamu, která říkala, že vždy 
zapomene, že Honza = Jan, a někdy se i upsala na Honda). Tato zpráva přišla 
v září 2020 a součástí byl i odkaz na článek, ve kterém se psalo o tom, že jistý 
sir Anthony Hopkins bude hlavní hvězdou „New Holocaust Movie“ a bude hrát 
postavu sira Nicholase Wintona. Vlastně bych měl napsat přítele Nicholase 
Wintona, rotariána.
Text: DAGMAR SÝKOROVÁ, JAN KREJČÍ

istě si říkáte, proč to zmiňuji? No, jed-
nak to bude v prosinci 9 let, co z mé 
myšlenky poslat gratulaci ke 105. naro-

zeninám právě této osobnosti vzešlo jedno 
krásné setkání a následně také přátelství, 
kterého si nesmírně vážím, neboť mě ovliv-
nilo na celý život. Návrh na ocenění právě 
Nicholasu Wintonovi jsem učinil, proto-
že jsem byl přesvědčen, že by si ho tento 
člověk opravdu zasloužil, a po obhajobě 
v rámci distriktní konference jsem měl i tu 
čest zúčastnit se slavnostního ceremoniá-
lu v anglickém Maidenheadu, kde jsem se 
stal s PDG Romanem Grónským součástí 

delegace, která ocenění a titul čestného 
člena v Anglii předávala. Ostatně tu chvíli, 
kdy při pokusu o předání medaile k Ceně 
Tomáše Jana Bati, sir Winton řekl: „To je tak 
významné ocenění, že ho musím přijmout 
vestoje,“ s dopomocí vstal a já mu zmiňované 
ocenění mohl předat, si budu pamatovat do 
smrti. Když jsem pak měl tu čest toto ocení 
předávat v pozici asistenta guvernéra dalším 
rotariánům, často jsem si na tento moment 
vzpomněl. Také jsem chtěl v kontextu této 
krásné vzpomínky zmínit, že prvního ledna 
by měl do kin vstoupit film s americkým 
názvem „One Life“, jehož námětem je kniha, 

kterou o svém otci napsala Barbara Winton, 
a u nás vyšla pod názvem „Není-li to ne-
možné…“. Film by měl příběh Nickyho, jak 
si přál být přáteli oslovován, převyprávět.

Nevím, jak moc obsáhlý film bude, zda se 
bude věnovat jen období záchrany převáž-
ně židovských dětí, nebo bude rozsáhlejší. 
Ale už první trailer, ve kterém se odehrává 
známá scéna, kdy se moderátorka ptá v tele-
vizním studiu na to, jestli je přítomen ještě 
někdo, kdo mu vděčí za záchranu života, 
a vstanou všichni přítomní, nám naznačuje, 
že bude vhodné si s sebou vzít větší balení 
kapesníčků. Přiznám se, že se mi po zhléd-
nutí traileru promítla před očima vzpomínka 
na londýnskou Guild Hall, kde se odehrá-
val vzpomínkový ceremoniál za Nickyho, 
na který jsem byl následně osobně pozván, 
a přesně tatáž moderátorka položila hostům 
tutéž otázku. Tehdy vstala polovina sálu a já 
měl nejen pomyslné slzy na krajíčku.

Uvidíme, čím nás filmaři překvapí, ale jis-
tě můžeme s hrdostí všem říkat, že Nicky 
byl též rotarián, čestný člen jednoho z olo-
mouckých Rotary klubů a nositel našeho 
nejvyššího ocenění. Jsem rád, že mohu 
takto předat pozvánku na připravovaný 
snímek o jednom z našich přátel, a nezbý-
vá mi než popřát všem divákům příjemný 
kulturní zážitek.

ze světa

J

Chvíli, kdy při 
předání medaile 
k Ceně Tomáše Jana 
Bati sir Winton 
řekl: „To je tak 
významné ocenění, 
že ho musím 
přijmout ve stoje,“ 
a s dopo mo cí vstal, 
si budu pamatovat 
do smrti
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zprávy
KLUBOVÉ

Více fotografií z akcí najdete 
v elektronické verzi časopisu:
www.rotarygoodnews.cz

Rotary kluby Zlínského kraje se svým 
sponzorským darem postaraly 
o velkou radost v ZUŠ v Luhačovicích. 
Uspořádaly finanční sbírku, ze které 
bylo financováno piano pro tuto 
uměleckou školu.

lavnostní předání tohoto daru 
dne 19. 10. 2023 bylo spojeno 
s otevřením zrekonstruované 

budovy Sokola a koncertem, na kterém 
vystoupily jak dětské sbory ZUŠ, tak 
hlavní host – světoznámý houslový vir-
tuos Pavel Šporcl, člen Satelitního 
klubu RC Telč Rotary Prague Golf/NGW. 
Jako správný rotarián hrál bez honoráře 
a nadšenému publiku předvedl to nej-
lepší ze svého umění. Veškerou organi-
zaci včetně příjemného rautu zajistila 
paní ředitelka ZUŠ Monika Slováková 
a z celé akce se radovali i zástupci Sate-
litního klubu RC Telč RCPG/NGW, který 
tento projekt pro Distrikt 2240 vymyslel 
a zaštiťoval. Od začátku projektu bylo 
věnováno již 7 pianin různým ZUŠ, 
a tímto vyzýváme další Rotary kluby 
distriktu: oslovte ZUŠ ve vašem městě 
či okolí a zkuste jim udělat radost kva-
litním repasovaným pianem.

Text: MARIE JEHLIČKOVÁ, 
foto: JIŘÍ PETR OKSNER

S

T E L Č

Piano pro ZUŠ
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zprávy

Tento rok ma okolnosti mojej práce pre spoločnosť Manroland 
Sheetfed, ktorá je popredným svetovým výrobcom hárkových 
ofsetových potlačových strojov, opäť zaviedli na niekoľko dní do 
okolia nemeckého mesta Frankfurt nad Mohanom. Tesne pred 
tým som sa spojil s mojimi miestnymi rotariánskymi priateľmi 
a dohodol si s nimi program na jednotlivé večery po práci.

pondelok 18. 9. 2023 som sa zúčastnil rokovania Rotary klubu 
Rodgau, kde som v zastúpení D2232 Ukrajina-Bielorusko bol 

požiadaný odovzdať miestnemu Rotary klubu poďakovanie od 
ukrajinských rotariánov za ich viacnásobnú finačnú, ale aj huma-
nitárno-materiálnu pomoc odoslanú cez náš D2240 na zmiernenie 
utrpenia ľudí sužovaných vojenským konfliktom na vojnou zmie-
tanej Ukrajine. V utorok som sa zúčastnil rokovania Rotary klubu 
Offenbach-Dreieich, kde som okrem miestnych rotariánov mal tú 
česť zoznámiť sa osobne s dištriktovou guvernérkou D1820 Hessen 
Heidemarie Krüger z Rotary klubu Baunatal, ktorá je prvou ženou 
v čele Dištriktu 1820. D1820 má 75 klubov a cca 4000 členov, pri 
počte obyvateľov Hessenska 6,4 mil. V stredu som sa zúčastnil ro-
kovania Rotary klubu Rodgau, ktorého členovia boli krátkou infor-
máciou o našich (D2240) aktivitách v oblasti humanitárnej pomoci 
smerovanej na vojnou sužovanú Ukrajinu natoľko zaujatí, že mi 
ponúkli pozvanie na 25. 10. 2023 na online stretnutie, ktoré sa aj 
uskutočnilo, kde z plánovaných cca 20 minút bola skoro hodinová 
prezentácia a diskusia. Čiže počas troch po sebe nasledujúcich dní 
som sa stretol s členmi, respektíve zástupcami štyroch rôznych 
nemeckých Rotary klubov. Verím, že tak ako po mojich dvoch pred-
chádzajúcich návštevach v RC Rodgau, ktorý sa už pridal do spo-
lupráce s naším dištriktom, sa pridajú aj ďalšie Rotary kluby.

Text: VLADIMÍR GRÜNVALDSKÝ

V

P O P R A D

Program po práci

V pondělí 2. 10. 2023 oslavil Rotary klub Prag-Bohemia 
20leté výročí od svého založení ve Velkopřevorském 
paláci v Praze. 

lavnostního galavečera s koncertem Radka Babo-
ráka a Pražských komorních sólistů se zúčastnilo 

přes 100 osob. Přítomna byla guvernérka Distriktu 2240, 
paní Katarína Čechová, past guvernér pan George Podzi-
mek a zástupci mnoha Rotary klubů z České republiky, Ně-
mecka, Rakouska, Lucemburku a Slovinska. Na akci předal 
současný prezident klubu a zakládající prezident Michal Ibl 
ocenění Paul Harris Fellow třem význačným a zasloužilým 
členům – paní Alexandře Brabcové, paní Johanně Lobkowicz 
a panu Uwe Hengstermannovi. Večer doprovázela a slav-
nostní atmosféru podkreslovala hudební skupina trubačů 
Bucinae Westfalicae ze Severního Porýní-Vestfálska. Výtě-
žek akce bude věnován na charitativní projekty klubu – ze-
jména na podporu České maltézské mládeže.

Text: MICHAL IBL

P R A H A

20leté výročí

S
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V Rakousku je tradice Inner Wheel klubů mnohem delší  
než v České republice. 

o to vlastně Inner Wheel je? Je to především zábava, pomoc 
druhým, okolnímu světu, ale hlavně přátelství. Opravdové 

přátelství, které je potřeba pěstovat, starat se o něj a které pak bez 
nadsázky překoná i nejrůznější překážky. Takový je náš klub Inner 
Wheel Morava. Měla bych to ale vzít od začátku. Před deseti lety 
jsem byla pozvaná na charter Distriktu 192. Pozvánku jsem dostala 
od Gertie Munroo. To byl impulz a začátek i k založení našeho 
klubu. Byla jsem nadšená všemi ideály Rotary i Inner Wheel. Cítila 
jsem, že je potřeba v naší společnosti dále rozšiřovat a upevňovat 
myšlenky demokracie a porozumění mezi lidmi, aby již nikdy 
v naší tak krásné zemi nemohla zvítězit totalita. Klubový život 
a především přátelství přes hranice k tomu dávají jedinečnou pří-
ležitost. A tak jsme letos v listopadu v rakouském Grazu oslavili 
již desáté výročí založení distriktu. Byly zde přítomné zástupkyně 
všech 7 rakouských klubů a náš klub Morava. Inner Wheel tvoří 
výhradně ženy, dříve to mohly být pouze manželky rotariánů, nyní 
již toto omezení padlo. Proto i naše činnost se ubírá hlavně smě-
rem k pomoci ženám v těžké životní situaci. Heslo Distriktu 192 je 
„Společně jsme silnější“. V sobotu 11. 11. 2023 na oslavě 10. výročí 
založení se to ukázalo v plné síle. Spojuje nás opravdové přátelství 
a mnoho společných projektů. Přejme si, abychom mohli v této 
práci pokračovat stále dál bez přerušení válkami, totalitami anebo 
jinými katastrofami.

Text: MARIE RYNEŠOVÁ

C

I W C

10. výročí založení 
distriktu Inner Wheel 192 
Rakousko – Česká republika Posledný októbrový pondelok sa veľká rotariánska 

rodina v Martine zišla s tými najmladšími. Členovia 
Rotary klubu a Rotaract klubu priviedli na stretnutie 
svoje deti a vnúčatá, aby v spoločnom kruhu súťažili 
v umeleckom vyrezávaní tekvíc. 

radíciu jesenného vyrezávania tekvíc oprášili ešte 
v predcovidovom období zakladajúce členky martin-

ského Rotaract klubu a pozvali naň deti rotariánov. 
V tomto roku to bolo už tretie stretnutie. V krásnom Mo-
toreste Rapid na okraji Martina sa stretlo skoro osemde-
siat členov rotariánskej rodiny. Na malých umelcov čakalo 
150 kilogramov oranžových tekvíc, nástroje na vyrezáva-
nie, ale aj inšpiratívne návody a námety. Organizátori pri-
pravili pre malých aj veľkých chutné občerstvenie, v kto-
rom významnú úlohu hrali práve tekvicové zákusky. Po 
dvojhodinovej usilovnej práci malých umelcov a ich rodi-
čov stál prezident klubu Ján Popadič pred ťažkou dilemou 
vybrať najkrajšie diela. Vyriešil to naozaj múdro a „prezi-
dentsky“. Všetkých rezbárov vyhlásil za spoločných víťa-
zov. Podobné akcie sa v Martine stávajú tradíciou a pri-
spievajú k tomu, aby si všetci členovia Rotary klubu, 
Rotaract klubu, ich manželky, partnerky, partneri a pria-
telia uvedomili, že sú súčasťou veľkej rotariánskej rodiny. 
V takej atmosfére sa ľahko rodia nové klubové projekty 
a vzniká ochota aktívne sa na nich podieľať. Veľká vďaka 
za prípravu akcie patrí Veronike Joklovej a Pavlovi Szé-
pemu, ktorý poskytol kompletné priestory kuchyne a je-
dálne motorestu. 

Text: RENÉ GURÁŇ, foto: JÁN POPADIČ

M A R T I N

Vyrezávanie tekvíc v Martine

T
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55 000 Kč
Částka z dražby vín bude věnována Diakonii Betlém na podporu 
rekonstrukce Sociálně terapeutického centra v Hustopečích

V pátek 3. listopadu proběhl již 18. ročník tradiční Rotariánské 
husy. Skvělé večeře se zúčastnilo 88 přátel z patnácti Rotary 
klubů. Dražba vín, která byla součástí večera, vynesla 55 tisíc 
Kč pro Diakonii Betlém na podporu rekonstrukce Sociálně 
terapeutického centra v Hustopečích.

co na to Diakonie Betlém? Z dlouholeté a pravidelné spolu-
práce s Rotary klubem Valtice-Břeclav máme velkou radost! 

Už nyní se těšíme na již tradiční vánoční setkání při koncertu hu-
dební skupiny Duende, který se bude konat 2. prosince 2023 od 
20.00 hodin na Ekocentru Trkmanka ve Velkých Pavlovicích. Zají-
mavou přednášku přednesl MUDr. Klanice. Z ní vyjímáme: „Jsme 
nyní v době, která je turbulentní, a nikdo z nás neví, jak to dopadne. 
Toto břímě dopadá na ty, kteří nemají to štěstí jako my a jsou v ne-
správné době na nesprávném místě, jako kladivo. Přichází o ma-
jetky, zdraví, přátele a někdy i život. Je-li taková doba, jsou-li takové 
situace a je-li taková zátěž na lidi, musí mít naději, že to není napo-
řád, že to není nezvratné, že existuje někde světlo na konci tunelu 
a že v tomto světě, kde jsou oni těžce zkoušeni, jsou lidé, kteří jsou 
schopni jim pomoci a naplnit je nadějí, že vše se v dobré obrátí. Že 
existují místa ‚pozitivní deviace‘, ze kterých proudí pomoc a naděje. 
A to je úkol pro nás – naději vlévejme do srdcí a myslí potřebných 
pomocí a soucítěním.“ 

Text: JAROSLAV BENDA, foto: JAROMÍR BARÁK

A

V A LT I C E - B Ř E C L A V

Rotariánská husa

Nestane se každý den, aby vám někdo zavolal a nabídl 
vám, že vás dostane na královnu Beskyd, Lysou Horu. 
Zvlášť pokud jste upoutáni na invalidní vozík. 

otariáni akci organizovali již po čtvrté a letošní účast 
byla zatím největší co do počtu handicapovaných i po-

mocných týmů. Během náročného 8,5 km dlouhého stoupání 
stříká z účastníků nejen pot, ale především radostné emoce. 
Splnit někomu sen a dostat ho po vlastní ose na vrchol je 
úžasný pocit. Po zdolání Lysé hory byla pro 156 účastníků 
připravena účastnická medaile, oběd a krátký kulturní pro-
gram. Výtěžkem z akce bude podpořen parahokejový tým 
Havířov a další potřebné organizace. Pod záštitou hejtmana 
Moravskoslezského kraje a poprvé s podporou distriktního 
grantu Rotary ve výši 2000 dolarů akci pořádají RC Frýdek-
-Místek a Kopřivnice, RC Ostrava City a RC Opava. Děku-
jeme všem zúčastněným a především partnerům. 

Text: JIŘÍ KLEIN

K O P Ř I V N I C E

16 vozíčkářů na Lysé hoře

R

zprávy
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7. 5. 2005 Zakládací setkání 
6. 5. 2006 Slavnostní předání Charty RI v Telči, 
 Konvikt sv. Andělů

e skupinkou přátel v Telči jsme se shodli, že by si toto histo-
rické město zasloužilo, kdyby i zde, v této renesanční perle 

Moravy, zapustilo kořeny hnutí Rotary. Následovalo obvyklé orga-
nizační nadšení, související s přípravou vzniku klubu, hledání vhod-
ných členů a pak koho na slavnostní inauguraci pozvat, na koho 
nezapomenout, kde slavnostní setkání uskutečnit. Volba místa padla 
tehdy na nově zrekonstruovaný Konvikt sv. Andělů, bývalou jezuit-
skou kolej. Nadešel slavnostní den předání Charty RI – nádherná, 
slunná májová sobota 6. 5. 2006. Podařilo se mi domluvit konfero-
vání tohoto slavnostního aktu s panem Milošem Stránským, tehdej-
ším ředitelem Horáckého divadla v Jihlavě. Přítomni tehdy byli přá-
telé z našeho patronátního klubu Č. Budějovice, kluby z Jihlavy, 
Třebíče, Brna, Olomouce, Trenčína. Kromě tehdejšího guvernéra  
O. Veselého z RC Český Krumlov, který předával listinu o zápisu 
klubu do rodiny klubů Rotary Intarnational, jsme zvažovali, kdo 
bude hlavním řečníkem a současně kmotrem našeho klubu při jeho 
vzniku. Naše členka Marie Lamperová tehdy přišla s nápadem, že 
osloví svého přítele, senátora Karla Schwarzenberga, a požádá jej, 
aby se ujal této čestné role. Obratem přinesla zprávu, že se do Telče 
na toto naše slavnostní odpoledne rád dostaví, už proto, že k našemu 
kraji, Telčsku, Staro- a Novoříšsku, má osobní niterný vztah daný 
jednak z historických vzpomínek na spolupráci jeho otce s literátem 
Jakubem Florianem, ale hlavně z období disentu s Martinem Jirou-
sem. Slavnostní přednáška, kterou před námi a přítomnými hosty 
z klubů distriktu pan Schwarzenberg pronesl, měla dvě hlavní motta 
– Pravda (a Slovo Boží ) vítězí a Nebát se a nekrást. Dnes, s odstupem 
téměř dvaceti let od našeho charteru, musíme stále konstatovat, že 
myšlenky v ní obsažené jsou stále více a více aktuální. Tehdejší gu-
vernér O. Veselý se jej snažil získat jako hlavního řečníka pro DK 
2006 v Českém Krumlově, která se konala za dva týdny po naší inau-
guraci, ale Karel Schwarzenberg odmítl se zdůvodněním, že on se 
radši zúčastní menších, přátelských a komornějších setkání. Když 
jsme se s Karlem Schwarzenbergem loučili, opakoval, ať i jako klub 
na malém městě vydržíme ve svém rotariánském úsilí konat dobro… 
Moc mu chutnaly telčské koláčky, které byly hostům nabízeny, a po-
žádal, abychom mu jich pár zabalili s sebou na cestu do Vídně, kam 
navečer pokračoval. Dnes, při příležitosti jeho odchodu na věčnost, 
rádi vzpomínáme na toto přátelské setkání s ním a snažíme se jeho 
myšlenky stále uvádět v život. 

Text: OTA KOVÁŘ

S

T E L Č

Jak jsme založili 
Rotary klub v Telči

Rotary klub Jihlava oslavil 30 let od svého znovuzaložení 
po historických změnách v roce 1989. Charta Rotary 
International byla udělena 2. 10. 1993.

polečným setkáním a nádherným hudebním vystou-
pením žáků LŠU Jihlava jsme si ve společnosti zá-

stupců Rotary klubu Telč, Rotary klubu Míšeň, Rotary klubu 
Traun, Rotary klubu Bihac a mnoha dalších přátel a příz-
nivců toto výročí připomenuli a vzpomínku věnovali i přá-
telům, kteří již nejsou mezi námi. Jejich odkaz i cíle Rotary 
jsou pro nás závazkem do budoucnosti. Setkání se konalo 
v krásných prostorách gotického sálu jihlavské radnice za 
úvodního slova pana primátora Statutárního města Jihlavy 
Petra Ryšky, pozdravu současného prezidenta RC Jihlava 
Alexandera Noska a slavnostní řeči prvního prezidenta RC 
Jihlava Pavla Svítila.

Text: JAN KRÁTKÝ

J I H L A V A

30. výročí udělení Charty RI

S
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D I S A S T E R  A I D  E U R O P E

How Rotaract & Rotary work 
together to help others 
and make a difference

ur micro NGO, one of the pro-
jects of RC Prague Interna-
tional is a partner member of 
Disaster Aid International 

which Rotary International recognized in 
2019 as an RI Collaborating Organisation. 
Each partner is a project of a Rotary Club. 
For nearly a year, 4 Rotaractors (Alexia, 
President RAC Praha, Hleb, Vice-President 
RAC Praha, Lisa RAC Praha, Daniel, Presi-
dent RAC Hradec Králové) have been a key 
part of Disaster Aid Europe; without them, 
we could not do what we do! They look 

after IT, web pages, social media, external 
communications, donor management and 
together we help the needy.

A FEW OF OUR PROJECTS

– Community support vehicle recently sent 

 to Ukraine 

– 10KW a 7KW generators to Ukraine

– Water filters Ujeta Care help in the Ukraine 

– 400 hygienic packs gifted by WeHero 

– Earthquake in Turkey & Syria 

– Lebanon and delivery of Sky Hydrants

O
With your help and 
support, we have been 
working with local 
Rotarians and NGOs to 
support the rebuilding of 
communities affected by 
disasters in Albania, 
Beirut, Ukraine, Turkey, 
Syria and in Morocco. 

Text: IRENA BRICHTA
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KATARÍNA ČECHOVÁ
Governor of District 2240

G L O S S A R Y

Dear readers!

am pleased to welcome you to an-
other edition of our Rotary Good 

News magazine. Along with other interest-
ing facts about our Rotary life, its promi-
nent focus is Rotaract – a youth organiza-
tion that has become an integral part of 
our Rotary family. 

Founded in 1968, Rotaract set out to  
create a space for young people to develop 
their abilities to become leaders in their 
professions and positively impact their 
communities – all within the context of 
Rotary values. The name Rotaract is de-
rived from the acronym of the words "Rota-
ry in Action". Rotaract members, known as 
Rotaractors, are young professionals aged 
18 to 30 who who get together to serve 
others and flourish by working together. 

We can be rightly proud that in our dis-
trict – also thanks to the recent certification 
of the Rotaract Club Prague International – 
there are a total of 11 active Rotaract clubs: 
RAC Banská Bystrica, RAC Bratislava Dan-
ube, RAC Brno, RAC České Budějovice, RAC 
Hradec Králové, RAC Košice, RAC Košice 
Classic, RAC Martin, RAC Most, RAC Prague 
International, RAC Prague International, 
RAC Zlín and RAC Czechoslovakia. 

I am very proud of the close cooperation 
Rotaract clubs maintain with their spon-
soring Rotary clubs and especially with 
each other. They are unquestionably 
a source of positive energy, good ideas and 
enthusiasm to foster friendship and coop-
eration. This was confirmed by the recent 
Rotaract District Conference held in Hradec 
Králové on the first weekend in November. 
The conference was held in English, as 
members of Rotaract clubs operating in 
the Czech and Slovak Republics include 
several international students. Rotaract 
also demonstrates the international di-
mension of our organization and is an ex-
ample of how we can successfully expand 
and foster our cross-border relations.

I would be very happy if our Rotaractors 
would be more actively involved in the ac-
tivities of the district committees and 
boards. Hopefully they will be encouraged 
to do so given their recent intention to hold 
a Rotaract European Meeting in Prague in 
two years time. In 2025 we will celebrate 
the 100th anniversary of the first Rotary 
Club in our District 2240. Hosting a major 
Rotaract European Meeting can also make 
a significant contribution to the wide range 
of activities we plan to organise to mark 
this significant anniversary.

I wish you a pleasant reading.

7.5.2005 founding meeting 
6.5.2006 ceremonial handing over of the 
RI Charter in Telč, Convent of St. Angels

ith a group of friends in Telč, we 
agreed that this historic town would 

deserve to establish a Rotary movement. 
This was followed by organizational enthu-
siasm, searching for the most appropriate 
members and discussing about whom to 
invite to the inauguration. Friends from our 
sponsor club, the C. Budějovice, clubs from 
Jihlava, Třebíč, Brno, Olomouc, Trenčín 
attended the inauguration. Apart from the 
then Governor O. Veselý from RC Český 
Krumlov, who handed over the certificate of 

registration of the club to the family of 
Rotary International clubs, we were consid-
ering who would be the main speaker and 
at the same time the godfather of our club. 
Karel Schvarzenberg, who has a personal 
relationship to Telč from his historical mem-
ories of his father's cooperation with the 
writer Jakub Florian and from the period of 
dissent with Martin Jirous, was happy to 
attend. His ceremonial lecture had two main 
mottoes – Truth (and the Word of God ) wins 
and Do not be afraid and do not steal. Today, 
almost twenty years since our charter, we 
still have to say that the ideas contained in 
it are becoming ever more relevant.

Text: OTA KOVÁŘ

How we founded 
the Rotary club 
in Telč

n Monday 18 September I attended 
a meeting of the Rodgau RC, where 

on behalf of D2232 Ukraine-Belarus I was 
asked to pass on to the local RC the thanks 
of the Ukrainian Rotarians for their finan-
cial but also humanitarian-material aid 
sent through our D2240 to help alleviate the 
suffering of the people tormented by the 
military conflict in Ukraine. On Tuesday 19 
September at a RC Offenbach-Dreieich 
meeting, I had the honour to meet the Dis-

trict Governor of D1820 Hessen, Heidemarie 
Krüger from RC Baunatal, who is the first 
woman to head the District 1820. On 
Wednesday 20 September I was in RC Rod-
gau, whose members were very interested 
in the short information about our (D2240) 
activities in the field of humanitarian aid 
heading to Ukraine. RC Rodgau, has already 
teamed up with our district and I believe 
other Rotary clubs will join as well.

Text: VLADIMÍR GRÜNVALDSKÝ

T E L Č

This year, 
I was involved 
in societal 
activities

P O P R A D

W

O

I
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C A M P S

Two months  
in Argentina

he town where my host family 
lived was close to the provin-

cial capital – Santa Fe. It was impor-
tant to note that while the students 
in Slovakia were enjoying their sum-
mer holidays, I had to attend school. 
I am grateful for this experience 
because I experienced a completely 
different school system, as well as 
practiced the Spanish language, 
which I did not know at all before my 
exchange. My host family took me on 
trips – including to Iguazu Falls (both 
the Argentine and Brazilian sides), to 
Ruinas San Ignacio, Minas de Wanda, 
Cordoba and Rosario – the city where 
the Messiah was born, as well as to 
Buenos Aires. I was able to join 
a Rotary camp where I met exchange 
students from all over the world, 
tasted the national dishes of other 
countries, introduced myself in Span-
ish and danced the national dance 
(Carica).

Heidi Miklóšiková
RC Košice Classic

T

supplement

rom the first day I was there, I thought 
I would like to get to know this region 

better and the best way to do that was to 
run. The family where I was staying sug-
gested that it was a waste to do the run for 
no reason if I could use the event for a good 
cause. So we came up with the idea of 
a charity run for END POLIO NOW. POLIO 
is known as poliomyelitis in the Czech 
Republic and is now present only in two 
countries – Pakistan and Afghanistan. My 
run started on Saturday 11/11/2023 at 5:30 am 
and ended at 8:30 pm. The total run dis-
tance was 86 km, elevation 900 m, average 

temperature 29° C. During that time we 
have managed to raise AUD 566 = CZK 
8.280 and new donations are still coming 
in. In addition, every dollar will be multi-
plied by another dollar from the Bill and 
Melinda Gates family, who are part of the 
Foundation to End Polio.

Tomáš Smutný 
RC Brno – District 9660, Australia

F

R Y E

End Polio Now Run
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O L O M O U C

SORT OF A CZECH 
AND SLOVAK ROTARIAN

t will be 9 years in December since 
my idea to send congratulations 

on the 105th birthday of this special 
person resulted in a beautiful meeting 
and then a friendship that I appreciate 
immensely. I made the suggestion to 
confer the award to Nicholas Winton be-
cause I was convinced that he was truly 
deserving of it. The ceremony was held 
in Maidenhead, England, where I was 
part of the delegation together with PDG 
Roman Grónský. Nicky was a Rotarian, an 
honorary member of one of the Rotary 
Clubs in Olomouc and a recipient of our 
highest award. On the first of January, the 
film "One Life", based on the book written 
by Barbara Winton about her father and 
published in our country under the title 
"If It Isn't Impossible...", is expected to 
be released. The film is supposed to give 
an account of the story of Nicky as he 
wished to be called by friends.

Text: DAGMAR SÝKOROVÁ,
JAN KREJČÍ

I
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On 7th October the 2nd year of the 
Rotary Day took place in Banská 
Bystrica – a sports-entertainment-
cultural event to promote Rotary and 
to make RC Banská Bystrica and RC 
Banská Bystrica Classic more visible. 

he variety and diversity of activities 
were provided by several organizers 

– Folklore games, carver and fujara maker 
Michal Fiľo, face painting in the creative 
Rotary workshop, hurdles running disci-
plines for the Cup, which was awarded by 
the Olympic champion Mateja Tóth, etc. 

The culmination of the cultural pro-
gramme was the Rotary Town Hall Concert 
in the evening in the Cikker Hall of the Old 
Town Hall. The Rotarians donated a cheque 
of € 1000 to the Pro Conservatorium Foun-
dation for the promotion of talented stu-
dents. A second cheque of the same value 
was presented to the young folklorists of 
FS Urpín for the ensemble's  material 
equipment.

Text: I. BELAN, PDG, 
photo: Ľ. HLADKÁ, P. HLADKÝ

Model 
Rotary Day

The second annual Rotary Golf 
Tournament at Svratka was held on 
6 October 2023 and had all the 
prerequisites to be a successful event, 
which it turned out to be. 

traditional evening get-together the 
night before with refreshments pro-

vided by the host RC Valtice, the next day 
a superbly prepared course with beautiful 
sunny weather. 26 tournament participants 
played terrific golf and for the first time in 
the history of Rotary tournaments the win-

ners received 3D printed prizes. Tourna-
ment organizers Luboš Spurný and Jiří 
Střelec covered all the costs of the tourna-
ment from their own resources, so the par-
ticipants' fee together with the sponsors' 
donations could be donated to the charity 
purpose, which was an upright piano for 
the Music School in Vysoké Mýto. The total 
proceeds of CZK 75.000 will also facilitate 
the purchase of another instrument for the 
Music School.  

Text: MARIE JEHLIČKOVÁ

B A N S K Á  B Y S T R I C A

Rotary Golf 
Tournament

F E L L O W S H I P

T

A
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Když 
je umění 
službou

aktivity

kluby

P O Č T Y  K L U B Ů

ROTARY: 36 838
ROTARACT: 11 301
INTERACT: 13 859
RCC: 12 938K 17. 7. 2023

ROTARY
ČÍSLA
GLOBÁLNĚ

P O Č T Y  Č L E N Ů

ROTARY: 1 162 389
ROTARACT: 166 187
INTERACT: 318 757

D AT U M P O Ř A D AT E L A K T I V I TA M Í S T O

Aktualizovaná data konání akcí 
si prosím ověřte na 
rotary2240.org

Beroun
Brno 
Brno City 
Broumov  
České Budějovice 
Český Krumlov 
Frýdek-Místek 
& Kopřivnice 
Hluboká n. Vltavou  
– Golf 
Hradec Králové 
Cheb/Eger
Jičín – Nymburk 
Jihlava 
Jindřichův Hradec 
Karlovy Vary 
Klatovy 
Kroměříž 
Liberec, Jablonec 
Most 
Olomouc 
Olomouc City 
Opava 
Ostrava 
Ostrava City 
Ostrava International
Pardubice 
Písek 
Plzeň 
Plzeň Beseda 

Poděbrady 
Prag Bohemia 
Praga Ekumena 
Prague International 
Prague Platinum 
Praha 
Praha City
Poděbrady Spa – satelit-
ní klub RC Praha City 
Praha – Staré Město 
Přerov 
Prostějov 
Tábor 
Telč 
Telč – satelitní klub 
Prague Golf (v zakl.)
Třebíč 
Trutnov 
Uherský Brod 
Valtice – Břeclav 
Zlín 
Znojmo

R O TA R A C T

Brno
České Budějovice
Hradec Králové
Most
Praha 
Zlín

R O TA R Y  K L U BY  / Č R / R O TA R Y  K L U B Y  / S R /

Banská Bystrica 
Banská Bystrica Classic 
Bratislava 
Bratislava Danube 
Bratislava International 
Dunajská Streda 
Humenné 
Košice 
Košice – Country 
Košice Classic 
Levice 
Liptovský Mikuláš 
Malacky – Golf
Martin 
Nitra 
Nitra Harmony 
Nové Zámky 
Piešťany 
Poprad 
Prešov – Šariš

Rožňava 
Spišská Nová Ves 
Stupava Záhorie 
Trebišov
Trenčín 
Zvolen
Žilina
Žilina International 

R O TA R A C T

Banská Bystrica
Bratislava – (v zakl.) 
Bratislava Danube 
Martin 
Košice 
Košice Classic

R O T E X

Společně pro ČR a SR

2 0 2 4
22. 1.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 1/2024 (vychází 8. 2.)  všeobecná aktivita
26.–28. 1. RYE CZ&SK Zimní Třebíč – inboundi ČR + SR Třebíč
27. 1. RYE CZ&SK Povinné školení pro klubové YEO ČR + SR 
   – odevzdávání přihlášek Třebíč
25. 2.–2. 3 RYE CZ&SK Skiweek – inboundi ČR + SR Vysoké tatry
25. 3.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 2/2024 (vychází 11. 4.)  všeobecná aktivita
28. 3. RYE CZ&SK Orientation Meeting III pro outboundy  
   a jejich rodiče ČR + SR online
26. 4.–10. 5. RYE CZ&SK Eurotour – inboundi ČR + SR Evropa
16.–19. 5. RYE CZ&SK Distriktní konference – inboundi ČR + SR Bratislava
27. 5.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 3/2024 (vychází 13. 6.)  všeobecná aktivita
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Let us take care of your event

ELEGANTLY POISED ABOVE 
the city of a hundred spires
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Czech Republic's
Leading Business

Hotel

• 200 m from the Prague City Center

• 539 Rooms & Suites

• Bellevue Conference Hall | 24 floor

• Modulable event space 727 m2

• 24 Meeting rooms

• Executive Club | 22 floor

• Spa & Gym | 25 floor

• Restaurants & Bars

• Indoor & outdoor car parking

• Bus parking

@CORINTHIAPRAGUE

2022-10 Svěřete nám péči o svoji akci - Rotary 210x275.indd   12022-10 Svěřete nám péči o svoji akci - Rotary 210x275.indd   1 01.11.2022   15:55:1301.11.2022   15:55:13


	1
	2
	3
	4_7
	8_9
	10
	11
	12_16
	17
	18_19
	20_21
	22
	23
	24
	25_31
	32
	33_37
	38_41
	42
	43
	44

